
Milí priatelia,

Tak sme tu znova, možno ste nás takmer po pol ro-
ku už ani nečakali, no staré slovenské príslovie
vraví: „Zlá zelina nevyhynie.“ Toto príslovie však

neplatí len o zlej zeline, ale aj o Nových Dimenziách. Let-
né prázdniny, ktoré u vysokoškolákov tvoriacich jadro
našej redakcie, trvajú štyri mesiace, sa stali za*ažkáva-
júcou skúškou našej redakcie. Naš*astie aj prázdniny
majú svoj koniec a sychravá jeseň zahnala študetov do
školských lavíc a niektorých aj do redakcie nášho časo-
pisu. O tom, že sa v lete celkom neflákali svedčia repor-
táže z Radošinej a Žákoviec. Nieko0kými otázkami sme
zacielili na strelca Jozefa Gönciho, naša fotografka sa
vyšantila na gospelovom festivale Verím Pane a salezi-
ánskej Feste a stihli sme sa aj kultúrne vyži* na muziká-
ly Krá0 Dávid.

Stále sa nevieme dočka* nových prispievate0ov a ked-
že ich nepribúda, budeme nutení klonova* existujúcu re-
dakciu (nie len ovcu Dolly, ale aj zopár baranov). Veríme,
že naše číslo Vás napriek tuhej zime, ktorá určite vládne
vo Vašich posluchárniach a internátoch, zahreje nie len
po založení ohníka z neho.

Vaša redakcia

PS: Ak máte záujem o časopis, napíšte, zatelefonujte, zamailujte prípadne zafaxujte a časopis
Vám budeme zasiela�. Kvôli poštovnému nás bude teši� najviac ak sa dáte ako skupina dohroma-
dy a budeme vám môc� posiela� časopis spoločne. Ušetríte nám tým dos� práce a peňazí na poš-
tovnom. Predplatné posielajte šekom na náš účet číslo 1195005454/200 vo VÚB - Bratislava – Ru-
žinov. Do správy pre príjmate9a napíšte, ko9ko chcete kusov z každého čísla a za ko9ko čísiel platí-
te dopredu. Jeden kus stojí 15 Sk. Priloženým šekom môžte posla� aj prípadné dary (do správy pre
príjmate9a napíšte Dar).
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Kongres katolíckych žurnalistov
SITA - Cirkev považuje úlohu novinárov v spoloč-

nosti za nestupite9nú. Novinári potrebujú slobodu a
nezávislos�, aby mohli písa� slobodne a pravdivo.
Uviedol v utorok pri príležitosti otvorenia 18. Kongre-
su katolíckych žurnalistov v parížskom sídle UNES-
CO prezident Pápežskej rady pre sociálnu komuni-
káciu John Patrik Foley. Internet označil za vynikajú-
ci vynález pokroku, varoval však před jeho
zneužívaním na korupciu a iné nemorálne účely a
nastolil otázku jeho možnej kontroly. Foley zdôraznil,
že toto médium dnes pre svoje potreby využíva aj
Cirkev. Dodal, že úlohou médií je okrem prinášania
informácií a šírenia evanjelia aj budovanie humánne-
ho života. Kongres katolíckych žurnalistov organizu-
je každé tri roky Medzinárodná únia katolíckej tlače
(UCIP) v spolupráci s Medzinárodným katolíckym
strediskom, založeným pri UNESCO v roku 1946.
Podujatie sa uskutočnilo od 11.9. do 19.9. a domi-
novala v ňom problematika 9udských práv, otázka
úlohy médií v budúcnosti, využívanie internetu. 

Medzi 400 delegátmi boli aj dvaja zástupcovia
Slovenska – redaktorka denníka Národná obroda
Andrea Eliášová a redaktor časopisu Svetlo a záro-
veň predseda Spoločenstva mladých kres�anov ak-
tívnych v médiách (SMKAM) Rastislav Hamráček.

Návšteva Ad limina apostolorum
TK KBS / SITA - Správu o stave svojich diecéz

predložili slovenskí biskupi pápežovi Jánovi Pavlovi
II. Osobná audiencia sa konala 7.9. v rámci povin-
nej návštevy Ad limina apostolorum. Po spoločnom
prijatí prebiehali osobné rozhovory Svätého otca s
ordinármi jednotlivých diecéz. O medzištátnej zmlu-
ve sa pod9a biskupa R. Baláža nehovorilo.

Návšteva Ad limina apostolorum (K hrobom apošto-
lov) sa koná raz za pä� rokov. Počas nej všetci diecéz-
ni biskupi danej cirkevnej provincie podajú pápežovi
správu o živote vo svojich diecézach. Túto povinnos�
im nariaLuje Kódex kánonického práva. Pod9a neho si
musia biskupi raz za pä� rokov ucti� pamiatku svätých
apoštolov Petra a Pavla pri ich hroboch a osobne na-
vštívi� Svätého Otca. Posledná návšteva Ad limina slo-
venských biskupov vo Vatikáne sa uskutočnila ešte za
československej federácie v roku 1992.

Návšteva z Východného Timoru
TK KBS - Na pozvanie Nadácie pri Českej tele-

vízii „Člověk v tísni“ zavítal do Českej republiky po-
predný predstavite9 východotimorskej demokratic-
kej opozície a nosite9 Nobelovovej ceny mieru za r.
1996 José Ramos-Horta. Nobelovu cenu získal
spoločne s biskupom Carlosom Belom, SDB. 

Zahraničný hos� oboznámil českých katolíkov so si-
tuáciou na Východnom Timore, ktorý bol pôvodne por-
tugalskou kolóniou. V r. 1975 tam došlo k indonézskej
invázii; vtedy bolo na Východnom Timore 30% obyva-

te9ov katolíkov. Indonézia má z 211 miliónov obyvate-
9ov 95% moslimov. Dnes má Východný Timor z 900 ti-
síc obyvate9ov 800 tisíc katolíkov; episkopát tvoria 2
biskupi, biskupská konferencia tu neexistuje. Kňazi sú
z dvoch tretín domorodci; misionári pochádzajú pre-
važne z Portugalska a z Talianska. Katolicka cirkev je
tu ve9mi populárna – nielen pre to, čo hovorí, ale pre-
dovšetkým pre to, čo robí. Je tu široká ponuka charita-
tívnej služby a pomoci proti policajným represiám. Cir-
kev buduje vlastné semináre, sú tu i katolícke základ-
né školy. V roku 1991 bola z ideologických dôvodov
zatvorená katolícka vysoká škola. Cirkev zakázaná ne-
bola, pretože sú obavy z 9udového povstania; môže te-
da svoje poslanie vykonáva� relatívne slobodne. Kato-
lícka cirkev na Východnom Timore i v Indonézii sa sna-
ží o zmierenie medzi oboma krajinami. Úloha Cirkvi je
predovšetkým v snahe o nenásilné riešenie situácie. 

Pápež Ján Pavol II. navštívil tento región v r. 1989,
čo ve9mi pomohlo tunajšej situácii. Katolíkov v ich ne-
9ahkej situácii podporuje manilský kardinál Jaime L.
Sin i kardinál Edward Bede Clancy zo Sydney. OSN i
Vatikán uznávajú Portugalsko ako oficiálneho správcu
Východného Timoru. Katolíci na Východnom Timore si
ve9a s9ubujú od podpory amerického Kongresu.

Nový biskup v Hradci Králové
TK KBS - Novým českým arcibiskupom sa v sep-

tembri stal Karol Otčenášek (78), ktorý bol doteraz
biskupom krá9ovohradskej oblasti. Pri slávnostnom
akte, ktorý sa uskutočnil v kaplnke sv. Karola Boro-
mejského mu čestné menovanie odovzdal apoštol-
ský nuncius v ČR arcibiskup Giovanni Coppa.

Prvé rakúske katolícke rádio už vysiela
TK KBS - Po tom, čo rakúska vláda zrušila mono-

polný rozhlasový zákon, ktorý dovoloval vysiela� len
štátnej stanici ORF, sa rakúske prostredie súkrom-
ných rozhlasových staníc stáva stále pestrejším: roz-
hlasová stanica „Radio Stephansdom“ začala vysie-
la� 24. septembra (24 hodín denne). Presne o 12.00
hod. viedenský arcibiskup kardinál Christoph Schön-
born zahájil vysielanie tejto súkromnej cirkevnej roz-
hlasovej stanice na frekvencii 107,3 MHz.

Svätý otec prvýkrát naživo na internete
CWN - Príhovor  pápeža Jána Pavla II. k pútnikom

bol prvýkrát šírený naživo cez internet 15. augusta na
sviatok Nanebovzatia Panny Márie. Bol to prvý pokus
tohoto druhu , ale v budúcnosti budú vystúpenia Sv. Ot-
ca prístupné na oficiálnej internetovej stránke Vatikánu
(www.vatican.va), každý štvrtok a nede9u a aj iné dni.
Vatikán tiež oznámil plány vytvori� priame internetové
spojenie s biskupmi po celom svete, ktoré umožní
okamžitú komunikáciu a zabezpečí prístup k dokumen-
tom Sv. stolice. Hovorca upozornil, že Cirkev bola v pr-
vej línii pri používaní nových komunikačných technológií
aj v minulosti, vrátane knihtlače, rádia a televízie.
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Blahorečenie A. Gaudího?
Barcelonský arcibiskup vyhlásil, že začne proces

spojený s blahorečením svetoznámeho španielského
architekta Antonia Gaudího. „Je ve9a rôznych názorov
na nášho génia“, povedal. „Nie je však tak známy Gau-
dího súkromný a duchovný život.“ Dodal, že jeho diela
boli ovplyvnené hlbokou vierou. Gaudí, ktorý  zomrel
na následky nehody v roku 1926, pracoval posledných
40 rokov svojho života na ve9kej, doteraz nedokonče-
nej katedrále Svätej rodiny - Sagrada Familia.  

Vatikán ku knihám De Mella
VIS - Kongregácia pre náuku a vieru upozornila, že die-

la jezuitu Anthonyho De Mella obsahujú časti, ktoré sú v
protiklade s katolíckou doktrínou, alebo sa od nej odklá-
ňajú. Otec De Mello, ktorý zomrel v roku 1987, napísal
množstvo kníh a iných diel. Niektoré boli publikované po
jeho smrti. Známe sú knihy Modlitba žaby, Prechádzka po
vode a iné.V niektorých častiach skorej tvorby a vo väč-
šom rozsahu v neskorších dielach sa dá pozorova� prog-
resívny odklon od základov kres�anskej viery. Kongregá-
cia vyhlásila, že diela často popierajú Božiu osobnú priro-
dzenos�,  božstvo Ježiša Krista a existenciu objektívnej
mravnosti. Vyhlásenie kongregácie pre otázky viery kon-
čí upozornením, že postoje otca De Mella sú nekompati-
bilné s katolíckou vierou a môžu spôsobi� vážne škody.     

Noví svätí
V 2. 10. pricestoval pápež Ján Pavol II. na 84 hodinovú

pastoračnú návštevu Chorvátska. Návšteva vyvrcholila v
meste Marija Bystrica blahorečením kardinála  Alojza Ste-
pinaca. Sv. Otec nazval kardinála Stepinaca mučeníkom
komunizmu, hrdinom Cirkvi a chorvátskeho 9udu. Kardinál
Stepinac zomrel v decembri 1960 evidentne na následky
otravy uskutočnenej počas väznenia za Titovho režimu.
Uväznený bol po tom čo odmietol Titovu požiadavku na
oddelenie chorvátskej Cirkvi od Ríma. 

Po návrate z navštevy v Chorvátsku, v nede9u 11. 10.
Sv. Otec vzhlásil za svätú Editu Steinovú, karmelitánku, fi-
lozofku a konvertitku zo židovstva. Nová svätá bola umu-
čená v koncentračnom tábore v Osviečime.

Akadem 98
ND - V dňoch 9.10. až 11.10.1998 sa konalo v po-

radí už siedme stretnutie akademickej mládeže Slo-

Tri otázky pre P. Alberta van Heckeho SDB,
regionálneho radcu pre Východnú Európu

Čo hovoríte na fakt, že na Feste v Žiline sa zišlo
takmer 5 000 mladých ?udí, čo fakticky znamená, že
tu bol každý tisíci občan našej krajiny?

Je to ve9mi ve9a. No nie je
podstatná kvantita, ale kvali-
ta prítomnosti. Mladí môžu
vyžarova� energiu evanjelia.
To je sila. Túto silu a energiu
evanjelia chceme vyžarova�
a komunikova� ako salezi-
ánska rodina aj my. 

Pochádzate zo západnej
Európy, no zodpovedáte za postkomunistické kraji-
ny Východnej Európy. Ako by ste porovnali tieto
dve spirtuality?

Ťažko možno porovnáva�. Situácia je v oboch
častiach Európy dos� rozdielna. Na Západe je ve9-
mi zložitá situácia pri ohlasovaní evanjelia. Tu u vás
sa ešte dýcha čistý vzduch, ktorý dovo9uje rozprá-
va� otvorene o evanjeliu. Verím, že to, čo sme my
dnes prežívali tu v Žiline, môžeme prežíva� aj s mla-
dými na Západe. Sú potrebné vhodné ponuky z na-
šej – saleziánskej strany. Takou ponukou je práve
preventívny systém don Bosca, ktorý sa dá inplan-
tova� do každej kultúry, teda nielen do Východnej, či
Západnej Európy. Ba práve dnes sa zdá dôležitej-
ším, ako kedyko9vek predtým. Táto pastorálna po-
nuka preventívneho systému dnes funguje v Rus-
ku, v Afrike, prakticky v ktorejko9vek časti sveta.

Vo vašom príhovore k mladým ste zdôraznili ako
odkaz don Bosca najmä dve vlastnosti: radosC a so-
lidaritu. Ako by ste to rozmenili na drobné?

Rados� sa vždy rodí, keL daruješ seba samého. Mi-
lova� zadarmo. Bez toho, aby si niečo očakával, alebo
pýtal. A toto je vlastne čas� evanjelia. Aj don Bosco to
prebral práve odtia9. Ako každý svätý aj on sám je no-
vé vydanie evanjelia. Ak naozaj tento dar seba samé-
ho je daný zdarma, potom prináša rados�. Solidarita?
Evanjelium nás v dnešnej situácii úplne jasne vyzýva
k prežívaniu solidárnosti. Evanjelium nás vyzýva, aby
sme v každej krajine videli skutočnú situáciu. A nás
saleziánov vyzýva, aby sme si všímali predovšetkým
situáciu mladých: z čoho žijú, ako žijú aj v zmysle ma-
teriálnom, či ekonomickom. VeL musíme vedie�, čo
potrebujú. Myslím, že nikto z mladých nemôže rás� v
živote bez radosti a solidarity. Toto sú dva základné stĺ-
py pre 9udský  a kres�anský rast. Práve toto posolstvo
radosti a solidarity môžu mladí z tohto stretnutia roz-
náša� Lalej. Dúfam, že sa im to podarí.

pripravil Roman Tarina a Jozef Gerber
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venska v Banskej Bystrici a na Starých Horách.
Tohtoročné stretnutie sa nieslo v duchu témy:
„Duch svätý vás naučí všetko“ (Jn 14, 26)

Po piatkovej svätej omši v banskobystrickej kated-
rále, pokračoval program v sobotu blokom predná-
šok v aule Univerzity M. Bela.V prvej prednáške ses-
tra Veronika z Komunity blahoslavenstiev rozprávala
o škole Ducha Svätého a kres�anstve v živote mla-
dého človeka. Pripomenula aj blahoslavenstvo: „Bla-
hoslavený ten, čo sa vie smia� zo seba, lebo sa do-
káže celý život zabáva�“. Po krátkej prestávke nasle-
dovala prednáška Pavla Hudáka o partnerských
vz�ahoch. VLaka nej  sa mohli vysokoškoláci dozve-
die� ve9a vecí o láske rodičovskej, synovskej a man-
želskej, ale aj to, prečo napríklad muži chodia do krč-
my. Po prednáškach nasledovala sv. omša na Sta-
rých Horách. Po návrate do Banskej Bystrice
mladých čakal otec biskup Rudolf Baláž, ochotný od-
poveda� na rôzne  otázky. Sobotňajší program bol
zakončený kultúrnym programom. Nede9né predpo-
ludnie bolo venované práci v skupinách. Diskutovalo
sa o svätosti a o tom, ako sa mladí kres�ania môžu
sta� skutočnými svätcami svojej doby. Stretnutie sa
ukončilo záverečnou svätou omšou v katedrále. 

Stavbu domov pre bezdomovcov budú
musieC odstrániC

TASR - Za účasti ministra životného prostredia
SR Jozefa Zlochu, zástupcov štátnej správy a
miestnej samosprávy 26.10 v obci Žákovce, okres
Kežmarok, prerokovali prípad výstavby troch rodin-
ných dvojdomov, ktoré bez územného rozhodnutia
a stavebného povolenia realizuje od júla tohto roku
Inštitút Krista Ve9kňaza (IKV), zastúpený správcom
tamojšej farnosti Mariánom Kuffom. Pod9a starost-
ky obce Kataríny Svitanovej by v týchto domoch
mali býva� bezdomovci. Stavba sa realizuje v roz-
pore so schváleným územným plánom obce, ne-
odsúhlasilo ju obecné zastupite9stvo a pod9a názo-
ru starostky je v rozpore so záujmami obce.

Rokovanie dospelo k jednoznačnému názoru -
keLže obec s výstavbou troch dvojdomov nesúhla-
sí, nie je možné dodatočne takúto stavbu povoli�.
Odbor životného prostredia Okresného úradu v
Kežmarku nariadi, aby v zmysle stavebného záko-
na realizátor stavbu odstránil na vlastné náklady.

Korene celého prípadu siahajú do roku 1992,
keLy IKV začal v Žákovciach realizova� humanitný
projekt. Obec vtedy súhlasila s výstavbou špeciál-
neho domu pre vozíčkárov, následne bolo na stav-
bu vydané stavebné povolenie a zároveň boli od-
súhlasené projekty na rekonštrukciu starej fary.
Dom pre vozíčkárov IKV nedokončil a v júli tohto
roku začal výstavbu troch dvojdomov. Starostka K.
Svitanová tvrdí, že obec nie je proti stavbám soci-
álneho charakteru. Je však proti tomu, aby sa tak
dialo v rozpore s platnými zákonmi a záujmami
obce. Bližšie o Žakovciach v článku v Téme čísla.

Detské pastoračné centrum aj na internete
TK KBS - Len prednedávnom začalo svoju čin-

nos� Detské pastoračné centrum v Hradišti pri Par-
tizánskom. Centrum vzniklo za podpory nemec-
kých katolíkov. Obnovený malý objekt - „domček“ -
bude slúži� pre vedúcich     detských spoločenstiev
na ich vzdelávanie a tvorivú činnos�.

Cie9om práce Detského pastoračného centra je ko-
ordinova� činnos� eRka – Hnutia kres�anských  spo-
ločenstiev detí s pastoráciou detí vo farnostiach na
Slovensku. Svoju činnos� prezentuje aj na internetov-
skej     stránke s adresou: www.erko.sk/dpc. Na strán-
ke je možné nájs� námety na detské sv. omše, biblic-
ké listy, ponuky DPC, fotoalbum o činnosti eRka. 

Požehnanie nového Centra študentskej
pastorácie

Lumen / TK KBS - Sv. omšou v kaplnke na Zvo-
lenskom zámku sa 28.10. podvečer začal slávnostný
program požehnania nového Centra univerzitnej
pastorácie Emauzských učeníkov. Toto stredisko pre
vysokoškolákov vo Zvolene zriadil k 1. októbru ban-
skobystrický diecézny biskup Mons. Rudolf Baláž.
Za prvého duchovného správcu vymenoval domini-
kánskeho kňaza Markolína O. Bodnára. Študenti
Technickej univerzity vo Zvolene majú na modlitbu,
diskusiu, meditácie, štúdium i prednášky k dispozícii
jednu internátnu miestnos�. V mesiaci november pri-
s9úbil účas� na dialógu Mons. Baláž. Ešte pred kon-
com cirkevného roka sa uskutoční program duchov-
nej obnovy v trvaní 2- až 3 dní, ako aj ples študentov.

Profesionáli do katolíckych médií
TK KBS – Na Trnavskej univerzite otvorili nový

dvojročný študijný odbor žurnalistiky, ktorý je ur-
čený absolventom vysokých škôl v rámci celoži-
votného vzdelávania. Ide o ojedinelý projekt na
Slovensku, vLaka ktorému fakulta humanistiky po-
skytne absolventom rôznych škôl, ktorí chcú pra-
cova� v katolíckych médiách, možnos� rozšíri� si
svoje vedomosti v odbore pastorálnej teológie so
zameraním na spoločenskú komunikáciu – médiá.
Nový odbor vznikol v spolupráci s katolíckou uni-
verzitou v po9skom Lubline a so súhlasom KBS.

Nová encyklika
ČTK/ND - Pri príležitosti 20. výročia svojho pontifiká-

tu vydal pápež Ján Pavol II. v poradí už 13. encykliku Fi-
des Et Ratio, ktorou chce varova�, že 9udstvo riskuje
uctievaním techniky stratu duše. Upozorňuje v nej, že
svet sa pohybuje tak rýchlo, že mnoho 9udí sa už nedo-
káže zastavi�, aby si položili otázku o zmysle o života.
Encyklika hovorí, že 9udstvo musí prija� niektoré pravdy
ako využíva� morálny relativizmus, v ktorom je odme-
ňovaný rýchly úspech a h9adanie najvyššej pravdy je
odsúvané bokom ako archaizmus. „Ak táto technika nie
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je riadená niečim väčším ako len utilitárnym cie-
9om, potom sa skoro môže prejavi� ako nehumán-
ny a dokonca sa môže sta� potenciálnym ničite9om
9udského plemena,“ varuje v dokumente pápež.
Deň po vydaní v Ríme vyšla encyklika aj na Slo-
vensku vLaka vydavate9stvu Don Bosco.

Sympózium o inkvizícii.
Dlho očakávané medzinárodné sympózium o

inkvizícii sa konalo 31. októbra v Ríme. Diskusie
sa zúčastnilo tridsa� odborníkov z rôznych ob-
lastí. Bolo to už druhé sympózium tohoto druhu
organizované špeciálnou vatikánskou komisiou
pre prípravu Jubilejného roku 2000. Minulý rok to
bola konferencia o kres�anskom pôvode antiju-
daizmu. Tieto diskusie sú odpoveLou na výzvu
Jána Pavla II. o v dokumente Tertio Millenio Ad-
veniente preskúma� svedomie cirkvi. Hlavným
cie9om stretnutia bolo zhromaždi� podklady pre
La9šiu diskusiu o inkvizícii a da� ich do správnych
historických súvislostí. Ján Pavol II. si želá, aby
si cirkev pri vstupe do tretieho tisícročia uznala
skutočné chyby, ktoré v dejinách  urobila a nie
tie, ktoré jej boli a sú tendenčne pripisované.

Rušných 20 rokov.
16. októbra 1998 oslávil pápež Ján Pavol

druhý 20 výročie od svojho zvolenia za rim-
skeho biskupa a hlavu katolíckej cirvi. Nie-
ktoré štatistické údaje, z tohto obdobia mô-
žu by� zaujímavé...263. nástupca sv. Petra
je najdlhšie úradujúcim pápežom v tomto
storočí a trinástym celkovo. Podnikol 84
apoštolských ciest a navštívil 117 krajín,
okrem toho 134 krát cestoval po Taliansku.
Vyhlásil 280 nových svätých a 805 blahosla-
vených. Napísal 13 enciklík, 10 apoštol-
ských exhortácií, 10 apoštolských konštitúcií
a 37 apoštolských listov. Zvolal 7 konzistórií
a vybral 157 nových kardinálov. 584 sa ofi-
cíálne stretol s hlavamy štátov a 82 krát s
premiermi. Zaujímavos�ou je aj fakt, že sv.
otec osobne zatelefonoval do relácie ta-
liansk0ho rádia vysielanej pri príležitosti je-
ho výročia a poLakoval sa sa redaktorovi
Brunovi Vespa Za túto reláciu. Prekvapenie
to bolo ve9ké. Vatikánsky hovorca k tomu
povedal, že toto je pápež, ktorý nikdy nebol
formálny.

Tri otázky pre Mons. Václava Malého, pomoc-
ného biskupa Pražskej arcidiecézy

Otec biskup, Váš životný príbeh je dosC dramatický. Naj-
prv kňaz, potom robotník, aktér podzemnej Cirkvi, politický
disident, tribún revolučných dní, opäC kňaz a teraz pre zme-
nu biskup. Čo Vám pomáha zostaC sám sebou na tejto ži-
votnej húpačke?

Predovšetkým je to moja
viera. Nikdy som neodvo-
dzoval svoj život od funkcií a
služieb, ktorými som bol po-
verovaný, ale predovšetkým
zo živej viery. VeL akonáhle
sa človek začne iba schová-
va� za svoju funkciu a za
svoje postavenie, tak je s
ním koniec. Ja chcem len
jednoducho napĺňa� kres-
�anstvo, chcem by� dobrým
kres�anom, a potom môžem
by� aj dobrým biskupom. 

Nieko?ko rokov ste boli v redakčnej rade časopisu AD, ur-
čeného mladým veriacim v Čechách. Prežili ste s ním za-
čiatky, detské choroby, rozkvet, ale aj jeho súčasné problé-
my. Čo by ste na základe tejto svojej skúsenosti mohli od-
poručiC Novým Dimenziám?

Je treba predovšetkým pravdivo pomenova� všetky prob-
lémy, ktorými žijú mladí 9udia. Je to niekedy nepríjemné, čas-
to sa pri tom objaví ve9a zmätkov, občas aj nejaká chyba.
Ale nebojte sa toho. Je vždy lepšie, keL  mladí 9udia nájdu
informácie o otázkach, ktoré ich pália, na stránkach kres-
�anského časopisu, než aby si h9adali informácie niekde in-
de. A hoci sa nie vždy podarí vystihnú� nejakú reportáž, ale-
bo článok, aj napriek tomu by malo cirkevné vedenie zosta�
ve9korysé. Malo by  ma� na zreteli predovšetkým to dobro,
aby mládež vôbec niekde dostala  informácie, ktoré sa ve9-
mi podstatne dotýkajú ich života, hodnôt a postojov. 

Napriek tomu, že je česká spoločnosC v podstate ateistická,
vo všetkých doterajších pravicových vládach bolo vždy dosC
katolíkov, mnohí dobre známi z disentu (Benda, Kroupa, Pit-
hart, Tigrid, Uhde). Zdá sa, že česká Cirkev sa dokázala lepšie
pripraviC na časy demokracie ako slovenská. Aký máte recept
na prípravu kvalitných veriacich ?udí do politiky?

Nepoznám na to recept. Ale mám k tomu vážnu pripo-
mienku. Pravdou totiž je, že hoci tie minulé vlády boli vláda-
mi, kde bolo pomerne dos� katolíckych ministrov, tak dote-
raz nie je v Českej republike vyriešený vz�ah Cirkvi a štátu.
Takže aj keL väčšina z nich sú 9udia dobrí a čestní, bohužia9
nenašli v sebe to9ko sily a odvahy, aby dôraznejšie upozor-
ňovali na túto otázku. Takže s tou prípravou na politiku to nie
je tak dobré, ako sa to zdá pri poh9ade zvonka. 

pripravil Roman Tarina
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Ružomberský Kéfas

Bratislavský Nynot

Riadite? festivalu Juraj Drobný v pln

Opíjanie CD-čka skupiny Cred

Jana Daňová



valu Juraj Drobný v plnej permanencii Slovenský gospelový Senzus – Fredáci Zá-

e CD-čka skupiny Credo prebehlo hladko, ale mokro

Atlantický Kompromis alebo Kompromisná Atlanta

Takto hrajú hviezdy (Miki Mikulčík – Credo)

Jana Daňová

foto: Martina Fabianová
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Na prvý poh9ad a s dávkou zjednodušenia môže-
me poveda�, že žijeme v egoistickom svete.
VeL dnes nás na našej modrej planéte žije tak-

mer 6 miliárd. Hoci vedecko technický pokrok priniesol
mnoho dobrého, a napriek tomu, že dokážeme vyrobi�
dos� potravín pre všetkých, výsledok je katastrofálny.
Štvrtina populácie dôverne pozná hlad a tri štvrtiny žijú
v chudobe. Európa, Severná Amerika a Austrália  žijú
v až prive9kom nadbytku a bohatstve. Ide o kontinenty
tzv. euroatlantickej, alebo inak kres�anskej civilizácie.
Skutočne kres�anskej?! Nepripomínajú bohatého mla-
díka z evanjeliového podobenstva, na ktorého Kristus
pozrel z láskou, ale ten na jeho slová: „ChoL, rozdaj
všetko, čo máš a vrá� sa ku mne” iba smutne zvesil hla-
vu, odišiel a už sa nevrátil. Mal totiž ve9ký majetok.
A ako to vyzerá vnútri tejto civilizácie? Aké miesto v nej
majú slabí, bezbranní, opustení, chorí, starí, či deti? Od-
poveLou sú potraty, eutanázia, starobince, detské „do-
movy”. Zdá sa, že časy, keL Ježiš chodil po Palestíne
a liečil chorých, kriesil mŕtvych, sýtil hladné zástupy, či
žehnal deti sú už akosi zabudnuté. A tradície prvých
kres�anov, ktorí mali spoločný majetok, aby sa z neho
starali práve o chorých a biednych sme tiež zrejme bez
hlbšej ujmy na našich majetkoch „prežili”. Tradičné
kres�anské mnohopočetné rodiny, kde die�a bolo s ra-
dos�ou prijímaným darom, nahradil model jedno až
dvojdetnej a často neúplnej rodiny(?). Starí a chorí sú
vytláčaní do ústrania, lebo nezodpovedajú dnešným
ideálom pekného, mladého, silného a bohatého člove-
ka, vytvoreného TV seriálmi a filmami. O smrti sa zo
strachu a pokrytectva nehovorí vôbec.

Čo od kresCanov čaká svet?
Zvláštna otázka, najmä keL si

uvedomíme ve9mi neprajný až ne-
priate9ský postoj dnešnej laicizova-
nej spoločnosti. Ale keL si pozrieme
výskumy verejnej mienky, zistíme,
že takmer 80% respondentov (pre-
važne neveriacich) si myslí, že Cir-
kev má svoje miesto najmä v chari-
tatívnej oblasti: v nemocniciach, pri
pomoci sociálne slabým, či chudob-
ným. Isteže poslanie Cirkvi je trochu
iné. Ale je pozoruhodné, akú hlbokú
peča� muselo vtlači� do vedomia ce-
lej našej civilizácie 2 000 ročné cha-

ritatívne dielo kres�anov, keL aj väčšina neveriacich po-
važuje pôsobenie kres�anov v tejto sfére za nevyhnut-
né. Jednoducho obetavá láska (z gr. charis) je aj v
dnešnom svete našou najcennejšou devízou.

Výzva pre mladých
Dokážu sa vôbec ešte mladí 9udia nadchnú� pre

službu blížnemu? Dnes, keL sa im ponúkajú úplne iné
„lákadlá“? OdpoveL je naozaj prekvapujúca. „Dobro-
družstvo“ Kristovej  lásky a obety je pre mnohých prí-
�ažlivé aj dnes. Či už je to komunita sv. Egídia vo ve9-
kej západoeurópskej metropole Ríme, alebo dva inšti-
túty v malých slovenských dedinkách Žakovce a
Radošina. Charizma lásky nemá hraníc. A to, čo spre-
vádza život a činnos� týchto komunít, je neraz ve9kým
dôkazom toho, že divy a zázraky sa dejú aj dnes. Kaž-
dopádne sú všetky tri príklady ve9kou výzvou pre mla-
dých 9udí. Výzvou k pomoci, solidarite, a najmä láske.
Tieto hodnoty sú blízke väčšine mladých bez rozdielu
vyznania. Dá sa za ne „bojova�“ rôznymi pochodmi
z anti- heslami, rozbíjaním výkladov, bitkami s policajt-
mi, excentrickým vzh9adom, či náušnicou v uchu. Iní
dávajú prednos� službe biednym. Kristus je aktuálnou
ponukou pre každého. Preto aj všetky spomínané die-
la sú otvorené nielen pre novinárov, ale pre každého.
Teda nezabudni, keL pôjdeš okolo, neváhaj a zastav
sa! Radi �a príjmu, pohostia a všetko ukážu. Aj ty bu-
deš môc� precíti� ten úžasný zážitok rozdávania sa.
Možno bude výzvou práve pre teba.

Roman Tarina

Ako chutí 
rozdávanie sa ...



Spoločenstvo 0udí sekulárneho inštitútu Kris-
ta – Ve0kňaza sa v Žakovciach snaží vybu-
dova* bezbariérový dom pre telesne postih-

nutých. Na jeho výstavbu dostal v roku 1992 sú-
časný farár Maroš Kuffa od o. biskupa Františka
Tondru opustenú faru do bezplatného užívania na
99 rokov. S priate0om p. Jánom Bucom začal faru
opravova*. Postupne v nej našlo azyl i 50 bezdo-
movcov, ktorí pomáhajú zrealizova* tento projekt.

Na starej fare v Žakovciach platí tvrdý režim. Kaž-
dý nový člen tejto komunity po akomsi vstupnom roz-
hovore s predstavenými inštitútu musí s9úbi� tri veci:
nesmie vôbec pi�, musí pracova� a nesmie ma� prob-
lémy so zákonom v občianskom zmysle. Aké sú po-
stihy za nedodržanie tejto dohody? V prípade, že nie-
kto pil, overia si ho na „meráku“ a ak je pozitívny, ne-
smie spa� v tú noc na fare. Smie sa vráti�, až keL
vytriezvie. Druhý „trest“ je kúpa fúrika. Chlapci sa už
smiali, že budú na ne písa� mená: fúrik Dino 1, Di-
no 2, Dino 3, ... Niektorí ich totiž majú viac. Ak sa La-
lej opakuje, že sa niekto opíja, musí ís� na protialko-
holické liečenie a celé ho absolvova�. Po prvýkrát mu
všetko vybavia 9udia z inštitútu. Odvezú ho, nakúpia
cigarety, hygienické potreby, posielajú balíky. KeL sa
chlapec vráti, začínajú s ním odznova. Ale ak opä�
začne pi�, musí si už sám vybavi� protialkoholické lie-
čenie s podmienkou návratu, že absolvuje celé troj-
mesačné liečenie a prinesie o tom doklad. To sú po-
stihy. Treba však poveda�, že v Žakovciach pristupu-
jú ku každému individuálne. Neexistuje tam jeden
meter, pretože každý z chlapcov má za sebou inú mi-
nulos�, každý má inú psychiku, každý má iné problé-
my a to je nutné zoh9adni�. Preto niektorí dostávajú
viac šancí a niektorí menej, ale každý to9ko, aby mu
pomohli k jeho rastu.

Nová budova, domov pre postihnutých, bude roz-
delená do dvoch častí. Jednu na obývanie pre stálych
pacientov, ktorí prídu z ústavov. Budú to i 9udia, kto-
rých už z inštitútu poznajú. Dvadsa� až tridsa�roční le-
žiaci pacienti momentálne umiestnení v domovoch
dôchodcov. dudia, ktorí by možno dokázali by� na vo-
zíku, ale nik im ho nedáva, nik s nimi necvičí. Preto sú
teraz odsúdení čaka� na smr� medzi starkými v domo-
ve. Druhá čas� budovy bude určená na rekreačné po-
byty pre pacientov z ústavu z Prešova a z celého Slo-
venska. Budú sem môc� chodi� spoločenstvá s postih-
nutými na duchovné cvičenia, prípadne na rekreácie.

Zuzka
Do Žakoviec chodieva medzi inými i jedno po-

stihnuté dievča zo Spiša. Zuzka je postihnutá iba
fyzicky. Napriek tomu žije v ústave pre mentálne
postihnuté ženy. Prečo? Nevedno. KeL ju však pra-
covníci z inštitútu po prvýkrát vzali k sebe, bol to pre
ňu obrovský zážitok. Po týždni, keL sa mala vráti�,
ve9mi plakala a vravela: „Teraz idem z neba do pek-
la.“ Vtedy p. Ján Buc s Lalšími aktivistami začali
proces o navrátenie svojprávnosti Zuzke. Konal sa
súd a po vzhliadnutí lekárskych posudkov dostala
v určitej miere svojprávnos�. Od tej doby vždy, ak je
možnos�, chodí Zuzka na sviatky do Žakoviec.

Šaňo
V prvom roku opravy starej fary, keL bol Maroš

Kuffa ešte v seminári, býval už v Žakovciach prvý
bezdomovec. Volal sa Šaňo a vyznačoval sa ne-
smiernou vynaliezavos�ou. Už v tom čase „hospo-
dárili“. Dve kozy, čo dostali do daru, boli začiatkom.
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Kde začína
nádej …
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A tak raz prišiel Maroš s Janom na faru a čo ne-
vidia? Na posteli tri tehly, na nich velikánsky hr-
niec, dnu mlieko a v mlieku žehlička. KeL sa pýta-
li Šaňa, čo to robil, vravel: „Vieš, vždy pijem od tých
kôz len mlieko. Tak teraz som chcel ma� tvaroh. No
a keL mlieko zohreješ, tak rýchlejšie skysne. Tak
som ho zohrieval žehličkou…“

Neskôr dostali i vaňu, ktorú vyradili z biskupské-
ho úradu. KeL inokedy prišli na faru, našli vaňu po-
stavenú na tehlách, ved9a nej kopu dreva a pod va-
ňou pahreba. A Šaňo hovorí: „Chcel som sa kúpa�.
Tak som si nanosil vodu, nachystal dreva, založil
pod vaňou oheň a poriadne si zakúril. KeL bola vo-
da teplá, vliezol som do nej a prikladal som si.“

Pirát
Pirát je chlap ako hora. Vytetované kresby na ru-

kách, šatka cez oko … Celým svojim zjavom naháňa
9uLom hrôzu. A práve tento muž je jedným z tých, kto-
rí urobili najväčší krok vo svojom živote. Pristupuje
k sviatostiam, každú nede9u miništruje na sv. omši
v nemocnici (pacienti sa ho už prestali bá�).

P. Ján Buc o ňom hovorí: „Raz bolo treba ís� za-
opatri� cigána v susednej dedine. KeL som s Pirátom
prišiel k nemu, pomyslel som si, že býva v trojhviez-
dičkovom hoteli. Cez strechu bolo totiž vidno hviezdy.
Tento cigán žil vo ve9mi biednych podmienkach. Nie-
ko9ko rokov nemal prané poste9né prádlo, skákali po
ňom blchy, vši a všetka možná háväL. My sme sa ho
spýtali, čo mu je a on povedal, že ho bolí noha. Dal
som mu dole starú ponožku a on mal na nohe odhni-
té prsty. Tak sme ho začali prezlieka�. Odviezli sme
ho v starej oktávkii do nemocnice a Pirát mi sám po-
vedal: „Jano, ja ho beriem“. Zobral ho na ruky a sám
ho nosil. V nemocnici sme stretli známeho lekára,
ktorý nás hneL poslal na chirurgiu. No keL ho uvideli
zdravotné sestry, odmietli ho umy�. Vraj nech si ho
umyjeme sami. Ja som už umýval na fare chlapcov,
ktorých tam máme. Tak sme ho dali do vane a začali

ho umýva�. Ale keby ste videli s akou jemnos�ou sa
Pirát, ten starý basista, do ktorého by už mnohí kopli
a nad ktorým by dávno zlomili palicu, začal venova�
tomuto človeku. Umyli sme mu hlavu, všetko… A na-
koniec sa nás ten starý cigán spýtal, čo je dlžný. Pirát
mu na to povedal: „Pomodlite sa za nás dedo.“ Sku-
točne sa s neuverite9nou jemnos�ou oň staral. No na
sestričky bol ve9mi zlý. Ja som myslel, že ich tam zbi-
je. Viete, v srdci chce by� ve9mi spravodlivý.“

Pirát vyrastal v nefunkčnej rodine. Obaja rodičia
boli alkoholici a tento fakt sa podpísal i na ňom. Je
však obdivuhodné, aký prístup k nemu zaujímajú
9udia z inštitútu. Ponúkam vám Lalšiu spomienku
p. Jána Buca, na ktorej sa všetci môžeme pouči�.

„KeL príde Pirát opitý, býva s ním problém. Všetko
by rozbíjal, s každým by sa bil. Vtedy s ním musí nie-
kto by�, inak by bolo zle. A to stojí čas i nervy. Raz,
keL som ho už počul sa ako riadne naliaty čaptá do-
mov, pomyslel som si, že ma čaká Lalšia „krásna“
noc. Tak som milého Piráta zobral, sadli sme si a za-
čali sme sa rozpráva�. On mi zrazu tým svojim opi-
leckým hlasom povedal: „Jano, ideme sa modli� ru-
ženec a ja sa budem predmodlieva�.“ Bol som z toho
hotový, ale myslel som si, že je to dobre využitý čas
a Pirát sa pri tom aspoň niečo naučí. Odmodlili sme
sa vtedy hádam aj dva ružence… Bolo to pekné.“

A ešte jedna skúsenos�: „Ak má Pirát nejaké prob-
lémy, rieši ich tak, že sa opije. V ktorýsi večer sa vrátil
podgurážený a stále rozprával, že potrebuje peniaze,
že pôjde rozbi� nejaký výklad, alebo vykradnú� po-
kladňu. Ja som ho utišoval, ale on stále otravoval a
hovoril, že ide niečo urobi�. Videl som, že mu na tom
záleží, tak som sa ho spýtal, na čo potrebuje tie pe-
niaze. A on vraví: „Vieš, vo Svite mám rodinu, ktorej už
idú vypnú� elektrinu, lebo ju nemajú z čoho zaplati�,
nemajú čo da� de�om jes�. Ja im chcem pomôc�.“ Tak
som zobral peniaze, ktoré som mal a šli sme v noci o
pol jednej do mesta. KeL sme prišli do tej rodiny, videl
som, že Pirát vravel pravdu. Tí 9udia naozaj potrebo-
vali peniaze. Vtedy som si opä� uvedomil, aké má
dobré srdce. On neváhal ma� sám problémy so záko-
nom a da� sa zavrie�, len aby pomohol tým 9uLom.“

MaCo
Ma�o prišiel do Žakoviec pred troma rokmi. Bolo

to práve na Mikuláša a mal iba jednu nohu. Druhú
mu už odrezali. Prišiel zanedbaný, zasmradený,
bradatý. HneL v nasledujúci deň dostal vysoké tep-
loty a museli ho odviez� do nemocnice. Tam sa uká-
zalo, že je nutné amputova� mu i druhú nohu. A tak
bol zrazu v Žakovciach prvý vozíčkár bezdomovec. 

Ma�a ovládala neudržate9ná túžba po alkohole. KeL

Prís� sa pozrie�, či priloži� ruku k dielu v Žakov-
ciach môžete vždy. Konkrétnu finančnú pomoc ad-
resujte na účet: dudová banka Poprad č. účtu 4
310 005 710 / 3100. Adresa: Inštitút Krista Ve9-
kňaza, 059 73 Žakovce 30. Tel., fax: 0968/ 92 180
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dostal peniaze, dokázal odkrúti� 15 km na vozíčku zo
Žakoviec do Popradu len kvôli tomu, aby si vypil. V zi-
me dokázal spáva� v stánkoch na predaj kvetov. Vozík
si vtedy odložil ved9a, búdku si vystlal papierom a tak
v nej spával. Na faru prichádzal hocikedy opitý. dudia
z inštitútu mu udelili výnimku. Dostával každý deň
„ploskačku“ len preto, aby ostal v Žakovciach a aby oni
zachránili ešte ten kúsok zdravia, ktoré mal. Ma�o však
ani toto nedokázal. Neváhal dokonca i v zime po za-
viatej ceste toči� vozík do Popradu. Ve9akrát s ním bo-
lo treba začína�. P. Ján Buco o ňom vraví: „Často sme
sa v noci rozprávali. Ma�o mi tak plačlivo hovoril: „Ja to
nevládzem, ja to nevládzem…“ Alkoholizmus je choro-
ba a on ju skutočne nevládal prekona�. Raz sa vrátil asi
po mesiaci celý zbiedený, vychudnutý, zarastený, utrá-
pený. Tak som sa ho pýtal, ako mu je. A Ma�o: „Zle.“
„Dáš si kávu? Chceš jes�?“ „Nie.“ „A čo chceš?“ „Ciga-
retu.“ Dal som mu jednu a pýtal som sa ho, čo ho bolí.
Povedal, že noha. Nerozumel som tomu. Napustil som
vaňu a išiel ho kúpa�. Priniesol som mu nové veci, dal
som mu dole nohavice a ucítil som hrozný zápach. Ten
kýpe�, ktorý mal, mu začal znova hni�. Jeho choroba
išla Lalej a ja som už videl, že je to ve9mi biedne. Tak
som ho hneL zaopatril, vyspovedal. Ma�o prijal Pána
Ježiša a išli sme do nemocnice. Najskôr ho nechceli
prija�, lebo nemal kartičku, znova ju stratil. Bol som mu
ju vybavi� a v zdravotnej pois�ovni mi povedali, že to už
je siedma, tak som im povedal, že to bude posledná.
KeL sme opä� prišli do nemocnice, brali ho tam už ako
známy kus, lebo mu v priebehu nieko9kých rokov od-
rezali dve nohy. Prezreli ho a prijali. A on tam už zo-
mrel. Krásne však na tom bolo, že sme chodili za ním
do nemocnice, spovedali sme ho, prijímal Pána Ježiša
a ja verím, že Pán  mu ukázal svoje milosrdenstvo. Ve-
9a vo svojom živote prežil a ukončil ho vo ve9kých bo-
lestiach, ale s Ježišom v srdci. Toto bolo krásne. 

Je to úžasné, že jeden z nás je už pri Pánovi. A dob-
ré bolo aj to, že chlapci okúsili a mnohí si uvedomili, že
nikto tu nie je večne. Tak dostali ve9ký impulz, aby za-
čali rozmýš9a� aj nad svojim vnútrom a nad duchovným

životom. Premýš9a� o tom, že sa oplatí ži� s Kristom, le-
bo tá večnos� je naozaj večná. A stojí za to sa aj potrá-
pi�. Teraz chlapci hocikedy chodia na svätú spoveL aj
raz za tri dni, jednoducho tam vidie� boj. Oni tak ve9mi
chcú, a sú takí slabí, ale chcú. A Boh ve9mi kvituje, keL
človek chce. Potom ho požehnáva a dáva mu silu.“

V Žakovciach som dostala neopakovate0nú život-
nú lekciu. Videla som nesmiernu pokoru, ve0kú vie-
ru a obrovskú lásku k tým najbiednejším, ktorými
mnohí z nás opovrhujú, ku ktorým sa nechceme zní-
ži*, aby sme sa nepoškvrnili, a ktorých preto radšej
zMaleka obídeme. Náš Pán miluje maličkých. Ne-
snažme sa vyvyšova* nad nich. Mohlo by sa nám
sta*, že prídeme o to najcennejšie, o Jeho lásku.

Viera Krajčovičová
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Vsúčasnosti akoby sa na Slovensku strácal u
mladých 9udí pojem spolupatričnosti a po-
moci. Každý (čes� výnimkám) sa snaží ís�

za vlastnými cie9mi a zabúda na iných. A problé-
mom je aj pomoc niekomu inému. Ešte tak nieko-
mu blízkemu. Ale pomôc� cudzím to už je pri-
ve9a. A čo pomoc tým, ktorí sa nedokážu
spočiatku postavi� na vlastné nohy? Na
Slovensku už existuje viacero projek-
tov zameraných týmto smerom. Pô-
sobia tu sestry Matky Terezy, ktoré
sú zamerané hlavne pre dievčatá,
ale aj starších 9udí, rôzne azylové
domy, prejavuje sa už aj činnos�
Slovenskej katolíckej charity.
Ale všetky tieto projekty ako-
by zabúdali na mladých.  

Na ceste medzi Topo9čan-
mi a Pieš�anmi v jednom pek-
nom údolí sa nachádza dedina
Radošiná.  Túto dedinu preslá-
vilo sice Radošinské naivné di-
vadlo, ale momentálne sa tam
nachádza spoločenstvo, ktoré za-
ujalo viac, hlavne kvôli tomu, že ho vy-
tvárajú mladí 9udia. 

V roku 1993 sa v Nitre stretli Branko Tupy a lazaris-
ta  Rudolf Priedhorský. Páter Rudolf mal skúsenosti
z pastorácie, že mladí, ktorí po dosiahnutí 18 roku od-

chádzajú z detských domovov a podobných inštitúcií,
nemajú kam ís�. Mnohí si síce zabezpečia budúcnos�,
ale mnohí sa dostávajú do azylových domov, alebo
ostávajú na ulici. Odtia9 je už na skok do väzenia. Do-
speli k presvedčeniu, že týmto 9uLom by bolo treba po-
môc�. Preto založili spolu Komunitu Krá9ovnej Pokoja.
Členmi komunity sa stali laici, ktorí sa rozhodli pre služ-
bu lásky. Jej spiritualita vychádza zo života sv. Vincen-

ta de Paul. Patrónmi sú aj sv. Ján
Bosco a sv. Terezka Ježiško-
va. Otec kardinál Korec ko-
munitu schválil a daroval jej
kaštie9 s pozemkami v Ra-
došinej.  Postupne sa
k nim pridali Lalší a pustili
sa do práce.  Začali ob-
chádza� detské domovy
a snažili sa zachyti�
chovancov, ktorí práve

z domovov odchá-
dzajú. Po nas�aho-
vaní  sa do Rado-
šinej, začali obno-
vova� kaštie9.
Neskôr obrábali
pozemky v jeho
okolí a založili
menšie hospo-
dárstvo. Po-
stupne k nim
prichádzali Lal-
ší a v súčas-

nosti v kaštieli ži-
je okolo 20 chovan-

cov. Sú medzi nimi
takí, ktorí toho prežili

ve9mi ve9a. Bývalí bez-
domovci, závislí na alko-

hole,… Po skončení  rekon-
štrukcie by v kaštieli malo býva� 25 chovancov a 10 čle-
nov komunity.  V budúcnostikomunita plánuje zriadi�
podobné zariadenia v každej diecéze Slovenska.

Život v kaštieli sa začína ráno o šiestej. Pravda len
pre členov komunity, ktorí majú spoločné modlitby.
Ostatní vstávajú o siedmej. Po modlitbách a raňajkách
sa začína pracovný deň. Práce je naozaj dos�. Na poli,
pri obnove kaštie9a, v kuchyni… Pracujú až do 15:30.
Potom majú vo9no, ktoré využíva každý po svojom.
Spolu navštevujú plaváreň, pomáhajú 9uLom v dedine,
ale sa aj zabávajú  ako iní mladí 9udia. Jednoducho žijú
si ako v jednej ve9kej rodine. To je aj cie9om komunity.
Ďalšími cie9mi je výchova k zodpovednosti a k láske.

Chlapci sa sem môžu dosta� rôznymi spôsobmi.
Prvým spôsobom  je, že sa ozvú komunite vycho-
vávatelia z detských domovov, alebo zo škôl a od-
poručia im niektorých chovancov. Ďalšia možná
cesta dosta� sa do opatery spoločenstva je, že sa-
motný chlapec vyh9adá člena a požiada o prijatie.

Život na
zámku



Po prijatí sa musí prispôsobi� určitým pravidlám ži-
vota v spoločenstve, ale kedyko9vek ho môže opus-
ti�. Nie je členom komunity. Podie9a sa na jej rodin-
nom živote. Musí sa zúčastňova� na spoločných
modlitbách,  ruženci, sv. omši a práci. Svojou prácou
si zarába na stravu a ubytovanie no i na svoju bu-
dúcnos�. Čas� prostriedkov, ktoré si zarobí ide na

stavebné sporenie, ktoré po opustení kaštie9a môže
využi�. Treba však pripomenú�, že títo mladí 9udia sú
často mentálne narušení, neschopní života v našej
„džungli“ 20. storočia. Mnohí prežili v detstve trau-
mu, ktorá v nich zanechala stopy. Iní si po rokoch
strávených v detskom domove nedokázali ani na-
trie� chlieb, či postara� sa o svoju bielizeň. Dalo by
sa poveda�, že Radošiná je miesto „Lalšej šance“ na
vstup do života. Akoby volala: „Ak h9adáš pokoj, lás-
ku a priate9ov príL k nám! Dáme ti šancu. Ak chceš,
ostaň pri nás, alebo si tu na chví9u oddýchni, načer-
paj silu pre život a potom posilnený zaklop na dvere
života, že sa hlásiš o svoje miesto.“

Tu sa mladí  snažia pomôc� opusteným rovesní-
kom. Mnohokrát však narážajú na �ažko riešite9né
problémy. Najväčším z nich sú financie. Pomáha im
ho rieši� Krajský úrad v Nitre, Biskupský úrad Nitra
a niektorí sponzori. Niečo získavajú aj z vlastných
polí, ktoré obrábajú. Stále však financie chýbajú.

Čo doda� na záver? Je dos� zarážajúce, že or-
ganizácie, zamerané na výchovu, sa venujú mla-
dým len do istého veku. Čo potom? Dokáže sa
mladý človek presadi� v živote? Tí, ktorí majú sil-
né rodinné zázemie to dokážu 9ahšie. Avšak tí,
ktorí sa v minulosti nestretli s láskou a pochope-
ním, sú toho sotva schopní. Pre nich bude druhým
domovom ulica, krčma...

Peter Pašuth
foto: Martina Fabianová
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Andrej Ricardi, zakladate0 Komunity sv. Egídia, o
sebe tvrdí, že je „synom šes*desiateho ôsmeho
roku“. Po 30 rokoch od začiatku pôsobenia Ko-

munity v Ríme vám chceme predstavi* jej históriu. His-
tóriu komunity, ktorá priniesla do mesta svojským spô-
sobom spiritualitu a službu chudobným.

Myšlienka, ktorá mení svet
„Cítil som, že bolo treba zmeni� človeka. Zmeni� seba

samého,“ hovorí A. Ricardi. „ Ale ako? Jedna z tém, kto-
rá v škole najviac rozohnila diskusie, bola Cirkev. Pri
ktorejsi z týchto diskusií ma zaujala jedna myšlienka. Tá
myšlienka sa dala vyslovi� jednou jednoduchou vetou -
Znovu vychádzajme z evanjelia. V tom čase som s vy-
trvalos�ou začal číta� evanjelium a potom celú Bibliu.
Ale neustále som si udržiaval určitý odstup od Cirkvi.
Bola to táto stará kniha, Božie slovo, ktoré mohlo do-
voli�, aby sa človek zmenil. Vedel som, že ak zmeníme
človeka, môžme urobi� revolúciu. Iba noví 9udia môžu
stvori� nový svet.“ Mário Marazziti, Andrejov dlhoročný
priate9, hovorí: „Otázka nebola postavená – „Ako zme-
ni� spoločnos�?“, ale – „Čo žiada evanjelium, aby sme
zmenili v nás, aby sme mohli zmeni� svet?“ Evanjelium
znamenalo znovu objavi� Ježiša. Boha, ktorý je láska-
vý, ale aj náročný. Objavi� teda centrálne miesto Božie-
ho slova v našom živote a dlh voči chudobným, ktorý
nám Božie slovo pripomína.“ Andrej Lalej spomína: „V
tom čase som dal dohromady skupinu študentov. Po

prvýkrát sme sa stretli v oratóriu Nového kostola a
dali sme si meno Komunita. Naša Komunita

bola založená na evanjeliu, otvorená pre
všetkých a so-

l i d á r n a

s chudobnými. To bolo moje obrátenie. Prechod z radi-
kálne individualistickej existencie k spôsobu života, kde
je základom spolupatričnos� a prijatie zodpovednosti
voči druhým. Prvé stretnutie v miestnostiach Nového
kostola malo ako tému uvažovania samotu. Ako vyjs�
zo samoty a objavi� druhých.

Chatrče a chlapci z nich
Spozna� svet chudobného predmestia. Chatrče,

chlad zimných mesiacov, námaha nájs� si prácu, vôna
rajčinovej š�avy pripravovanej vonku… Andrej spoznal
kňaza, ktorý pracoval medzi týmito chudobnými 9uLmi
na okraji Ríma pri ceste, ktorá viedla k moru. A tam
obavil predmestia. Svet chudoby a 9udí vylúčených zo
spoločnosti. „Toto bol Rím predmestia, ktorý som po-
znal iba z počutia. Odtia9 pocháchali ženy, ktoré praco-
vali v domácnostiach. Pracovali v našich vznešených
častiach mesta. Tretí svet bol ve9mi blízko nás.“ V jed-
nom predmestí, Primavalle, Komunita založila svoje
sídlo. Práca dobrovo9níkov medzi chudobnými začala
nabera� konkrétnu podobu. Navyše si všetky náklady fi-
nancovali sami. Podujali sa uči� deti týchto emigrantov,
ktoré nehovorili po taliansky, a preto mali so školou
problémy. „Brali sme chlapcov, ktorí odchádzali zo škôl,
pretože viackrát prepadávali a pomáhali sme im v uče-
ní. Tak začali chodi� k nám.“ Cítili sme, že treba praco-
va� ešte viac. Ži� s chudobnými v chatrčiach, budova�
spolupatričnos�. Preto začali vznika� komunity aj na pe-
rifériách. Medzi ich členmov sa okrem mladých dobro-
vo9níkov zaradili aj robotníci, mladí nezamestnaní i že-
ny.

Zrodil sa  svätý Egídius
Andrej podstúpil a úspešne zdolal maturitnú skúšku, po

ktorej sa zapísal na právnickú fakultu. „Myslel som, že by
sa právo mohlo ukáza� potrebné pri práci s chudobnými.“
Vidiac ho vraca� sa s knihami serióznej náboženskej lite-
ratúry sa otec, prezident banky, hneL spýtal matky, či sa
Andrej nechce sta� kňazom. Manželka pokrčila plecami.
Rodinná klíma bola tolerantná, ani príliš náboženská, ani
príliš laistická, ani antiklerikálna.  Periféria města bola a je
opísaná novinami a televíziou ako miesto prostitútok, zlo-
dejov. Títo naozaj existujú. Ale ve9ký zástup 9udí z rímskej
periférie vytvárali tmavé tiché postavy ro9níkov z Calabrie,
zo Sicílie a z Abruzza. Na konci šes�desiatych rokov bolo
tých, čo bývali v chatrčiach, bolo viac-menej 100-tisíc.
Obyvate9ov prímestských štvrtí a panelákov asi 600-tisíc.
To bol svet chudobných, na ktorých sa Komunita stále
viac viazala.  Medzi katolíkmi sa rozšírila pozornos� na pe-
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riférie mesta. Cítili potrebu Cirkvi, ktorá by bola prítomná
medzi chudobnými, a ktorá by bola Cirkvou chudobných. 

V Komunite sa 9udia vymieňali. Boli takí, čo prichádzali a
iní zase odchádzali. Andrej si spomína: „Nebol medzi nami
žiaden kňaz. Až v roku 1973 prišiel prvý kňaz natrvalo. Vo-
lal sa Vincezo Paglia. Jeho prítomnos� medzi nami zohrala
dôležitú úlohu. Bol kaplánom jednej farnosti na periférii. Mla-
dý a inteligentný kňaz, ktorý si kládol mnohé otázky, chápal
týchto mladých, ktorí chceli nájs� nový spôsob, ako prežíva�
patričnos� k Cirkvi.“ V určitom momente pocítila Komunita
potrebu ma� pevné miesto v meste, kde by sa mohla stre-
táva�, aby zjednotila 9udí pracujúcich v rozličných zónach
sídlisk. V tom čase už boli prítomní v desiatich sídliskách,
kde sa pracovalo v obyčajných domoch. Od príchodu Vin-
cenza sa slávievala aj sv. omša. Vtedy sa začala prejevova�
potreba ma� jedno trvalé sídlo. Na jeseň roku 1973 sme sa
dozvedeli, že v centre Ríma, v starom 9udovom sídlisku na
Trastevere, bol jeden opustený kláštor. Patril štátu a Komu-
nita sa tam nas�ahovala. Až pä� rokov potom sa im podari-
lo prenaja� si ho. Bol to karmelitánsky kláštor s malým kos-
tolíkom zasväteným sv. Egídiovi. Preto Komunita zmenila
meno na Komunita sv. Egídia. Toto sídlo sa stalo miestom
stretnutí pre skupinky roztrúsené po celom meste. „Sv. Egí-
dius“ sa po určitom čase vyformoval na komunitu laikov, kto-
rí viedli normálny život ako všetci ostatní, ale cítili sa „pokú-
šaní Evanjeliom, provokovaní k ve9kodušnosti“. V srdci obyt-
nej časti Trastevere sa nachádza i prastará bazilika
zasvätená Panne Márii. Komunita sa modlievala v kostolíku
sv. Egídia, ale občas používala i Baziliku. Zohnala aj väčšiu
jedáleň pre chudobných, ktorá sa stala miestom stretania,
výmeny informácií a poradenskej služby pre rodiny s �až-
kos�ami. „V deň Vianoc po liturgii eucharistie ponúkame ve9-
ký obed v bazilike iskriacej od slávnosti, na stolíkoch z tras-
teverských reštaurácií. Prichádzajú sem osoby, ktoré pravi-
de9ne navštevujú našu jedáleň, ale na Vianoce sú pozvaní
tiež bezdomovci, cigáni, tí čo žijú sami, chudobní, chorí na
AIDS a starí. Vianoce sú �ažkým dňom pre toho, kto je sám
a chudobný. Prichádza asi tisíc osôb a všetko je pripravené
ve9mi 9udsky, aby mohli pocíti� našu srdečnos�.„ Po týchto
slovách Andrej komentuje: „Eucharistický stôl a stôl s jedlom
pre chudobných: to je Cirkev.“

Monsignor Martini v dome pre chudob-
ných

V roku 1975, keL je ešte rektorom známeho Biblického
inštitútu (pozn. preklad.: „Biblikum“ – vedené pátrami Je-
zuitmi) sa Carlo Maria Martini stretne s don Vincenzom
Pagliom a pýta sa ho: „Chcel by som urobi� niečo pre chu-
dobných. Všade ma volajú, aby som prišiel porozpráva� o
evanjelizácii a o práci na 9udskom progrese. Ale mne to-
to nestačí.“ Tak večer čo večer Martini začína navštevo-
va� kostolík sv. Egídia.

Don Paglia sa stará o jedného chorého, ktorý býva sám
bez pomoci na ulici Via del Moró. Rektor Biblica sa oblečie
do „civilu“ a ide ho opatrova� ako hociktorý iný dobrovo9ník
z Komunity. Umýva taniere, zem, upratuje izbu. Ako pra-
cuje trpezlivo počúva výstrelky starkého proti Cirkvi a kňa-
zom bez toho, aby odpovedal. Martini sa stane členom Ko-
munity a zúčastňuje sa kázaní evanjelia núdznym z perifé-

rií. Každú nede9u celebruje sv. omšu v jednej ex-pizzerii.
Tvrdí: „Je to Cirkev, ktorá skutočne začína od začiatkov,
v chudobe týchto 9udských situácií, ale tiež s entuziazmom
prvých kres�anov.“ V roku 1980 bol zvolený za arcibiskupa
Milána. Po 22 rokoch si arcibiskup a kardinál Martini spo-
menul na tie dni a napísal do knihy Andrea Riccardiho túto
reflexnú spomienku: „Spomínam si, ako som v sedemde-
siatych rokoch chodil po uliciach Trasteveru a rozmýš9al
som nad vtedy existujúcimi �ahanicami (po II. Vatikánskom
koncile) medzi tými, čo uprednostňovali prácu pre chudob-
ných, aby transformovali spoločnos� a medzi tými, čo na-
opak podčiarkovali modlitbu a duchovnos�. Hovoril som si:
musí existova� spôsob, ako by sa dali obe zjednoti�. A h9a,
zatia9 čo som premýš9al, videl som jedného mladíka, ktorý
si niesol pod pazuchou Bibliu. Povdal som si: „Tu musí by�
niečo zaujímavé.“ Vtedy sa mi to nepodarilo odhali�. Videl
som iba, ako zmizol za jednými dverami… Bolo to o neja-
ký ten mesiac neskôr, keL som vošiel tými dverami do Ko-
munity sv. Egídia a vyzvali ma, aby som si ju pozrel. Od-
vtedy hodnotím pozitívne túto životnú syntézu, ktorá dáva
primát Bohu, modlitbe a počúvaniu Božieho slova, ale sú-
časne nezanedbáva ani konkrétnu a účinnú prácu medzi
chudobnými a pozorné štúdium spoločnosti i jej problé-
mov.“ Bolo to naozaj ovocie koncilovej obnovy, ktorá sa po-
maly začala uskutočnova�. Postupne svätý Egídius rozšíril
svoje vlastné činnosti: ekumenický dialóg, prácu pre pokoj,
sledujúc úvodnú myšlienku, ktorú som pred rokmi mohol
vyjadi� týmito slovami: „Tu sa naozaj modlia, tu sa sväté
písmo berie vážne, tu sa chudobní berú vážne.“

Aj Andrej Ricardi uvažoval nad cestou, ktorú spravila
Komunita svätého Egídia a 30 rokov od jej začiatku syn-
tetizuje cie9 Komunity do troch viet: „Navráti� človeku mes-
ta, ktorý je die�a�om náhlivosti, stresu a hluku význam
modlitby a ticha. Naučit laika, ktrorý je ponorený do ma-
teriálneho sveta počúva� Božie slovo. V každodennom ži-
vote nájs� priestor pre spolupatričnos� s chudobnými.“
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Mladí dnes
„KeM porovnávam dnešok s rokom 1968, zis*ujem, že 0udia

sú omnoho viac znepokojení. KeM v šes*desiatych rokoch člo-
vek skončil vysokú školu, bol si istý, že nájde prácu. Dnes to tak
nie je. Dnes už takmer nepoču*, že by niekto chcel zmeni* svet.
No mladí 0udia aj dnes majú osobné i náboženské otázky.
Otázky zmyslu. O nich treba diskutova* a odpoveda* na ne.
Som presvedčený, že každá generácia má svoje bolesti, ale aj
svoje možnosti. Chlapec zo sedemdesiatych rokov nachádza
skôr to, že treba ži* pre druhých a až neskôr nachádza i du-
chovnú dimenziu. Dnes je to naopak. Najskôr sa nachádzajú
motivácie, osobné hodnoty, potom sa objavuje, že treba ži* pre
druhých. 

V tejto našej spoločnosti, kde sa len kričí, v tejto spo-
ločnosti televízie a masovokomunikačných prostriedkov,
kde všetci kričia, sa mladí naučili mlča*. Mladí už dnes
nekričia. Už nevychádzajú do ulíc, aby kričali. Ale to ne-
znamená, že sú spokojnejší. My sa pýtame, čo chce tá-
to mladež? Ale oni ti to nedajú vedie* priamo. Preto tre-
ba nájs* spôsoby, ako ich počúva*.“ (Andrej Ricardi)



Tentokrát padol náš výber na športovca. Dl-
ho, ve0mi dlho sme h0adali, pretože tvrde-
nie, že v športovom kolektíve môže mladý

člověk ve0mi rýchlo pod0ahnú* pokušeniam tohoto
sveta, je zrejme pravdivé. Náš výber nakoniec pa-
dol na Jozefa Gönciho.

Jeho mama o ňom hovorí, že vieru nosí v srd-
ci. Už po finále na olympiáde v Atlante, kde vy-
strie9al historicky prvú olympijskú medailu
(bronz), ako sám neskôr povedal, veril, že to bo-
lo Božie požehnanie. Každý z nás h9adá a na-
chádza Boha niekde inde. 

Šport založený na obrovskej láske
Jedným z najhorúcejších kandidátov na titul

Najlepšieho športovca roka 1998 bude určite
24-ročný Jozef Gőnci, ktorý popri štúdiu tréner-
stva na FTVŠ v Bratislave úspešne brázdi sve-
tové stre9nice. Tento košický rodák, člen ban-
skobystrickej Dukly, získal ako prvý miestenku
na OH 2000 v Sydney a tohtoročné horúce leto
mu konečne prinieslo zaslúženú úrodu. Na MS
v streleckých  disciplínach v Barcelone získal
štyri medaily, pričom v krá9ovskej disciplíne –
9ubovo9nej malokalibrovke 3 x 40 si vystrie9al
kov najrýdzejší – zlato.

Vzh9adom nenápadný, pokojne pôsobiaci
Jozef Gőnci začal s týmto netradičným
športom ako osemročný, strie9aním na
vrabce počas prázdnin u starých
rodičov. „Dedo mal starú vzdu-
chovku, ktorú nám spolu s
bratrancom občas

požičal a my sme spolu vystrájali, trochu sme
sú�ažili v strie9aní, a vtedy ma to zaujalo. Na
začiatku školského roka som sa prihlásil do
streleckého krúžku, ktorý na našej základnej
škole viedol, dnes už  nebohý pán Kopecký.
Začal som práve tretí ročník, keL ma p. Kopec-
ký poslal preč z tréningu, pretože som ešte
malý, tenký a neudržal by som v rukách pušku.
Nech prídem o rok. A ja som prišiel.  Popri
stre9be som robil  atletiku, stolný tenis, hral fut-
bal. Bol som ve9mi hravý. Stre9ba mi však vy-
hovovala v tom, že pri nej medzi nami chlap-
cami vznikla zdravá konkurencia a bol to môj
prvý šport, v ktorom som začal sú�aži�.“

Jožová výkonnos� postupne stúpala a pri-
chádzali prvé úspechy. Peča� kvality dodal je-
ho talentu Anton Be9ák, ktorý je už pä� rokov
jeho osobným trenérom. Jeho najob9úbenejšou
disciplínou je 9ubovo9ná malokalibrovka 3 x 40,
ktorá pozostáva z troch polôh (9ah, stoj, po-
k9ak) a z každej z nich sa strie9a 40 rán. Počet
bodov rozhoduje o prvých ôsmich postupujú-
cich do finále, kde sa strie9a desa� finálových
výstrelov. „V 9ubovo9nej malokalibrovke človek
uplatňuje streleckú všestrannos�,  je  v nej
mnoho výstrelov, čo mi vyhovuje, pretože mám
natrénované ve9ké objemy a dokážem sa dob-
re koncentrova�. Sú�až trvá niekedy až štyri

hodiny.“

Na otázku, či to nie je nuda strie-
9a� stále na ten istý terč a kde

h9adá motiváciu odpovedal:
„Je to ako v každom

inom športe. Vo
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Jozef Gőnci –
strelecký krá�



futbale človek stále kope do  lopty, v hokeji triafa do puku, oštepár hád-
že oštepom. Nie je to nuda. Jednotlivé disciplíny v športovej stre9be
majú svoju techniku a tá sa musí dlho trénova�. Mierenie na terč je
len jedna etapa  počas výstrelu. Popri tom musím urobi� ešte ve9mi
ve9a, aby výsledným „produktom“ bola desiatka. Mojou motiváciou
je nastrie9a� vo všetkých disciplínach maximálny počet bodov.
Šes�stobodová hranica znamená perfektnú koncentráciu pri
všetkých výstreloch a tá zatia9 stále odoláva.“

Po júlovej Barcelone doplnil svoju medailovú zbierku  z eu-
rópskych a svetových šampionátov o 32. trofej a tak zasadol
na štyri roky na trón puškárskej svetovej jednotky. Ako  si
postavil dom s  menovkou  majstra sveta? „Stojí za tým ve-
9a práce. Ten, kto miluje svoj šport, či už ide o stre9bu, bas-
ketbal, futbal, toho to nestojí ve9a námahy, pretože to robí
rád. Dalo by sa poveda�, že je to množstvo odriekania,
lenže to nie je správny výraz. Niekto chodí rád na disko-
téky, ja som chodilve9mi rád na tréningy. Bol to môj spô-
sob života, ktorý dodnes pretrváva. Dnes už  samozrej-
me pozerám na všetko reálnejšie. Snažím sa z tej kvan-
tity, ktorú som natrénoval vytiahnu� kvalitu a tomu
prispôsobujem i tréning. Ma� cit v športe je ve9mi dôleži-
tá vec. Myslím, že talent nie je nič iné, ako keL po-
rovnáme dvoch 9udí. Ten prvý  robí svoj šport naozaj s
láskou, zatia9 čo pre toho druhého je to drina, pretože to
robí pre výsledky. Šport musí by� založený na obrovskej
láske, lebo inak by človek nedokázal prekona� všetky pre-
kážky, ktoré obnáša.“

Jožovi prajeme okrem športových trofejí aj množstvo vi�aztiev v je-
ho osobnom živote …

Martina Fabianová
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Meno geniálneho talianskeho vychovávate0a don Bosca má už svoj
zvuk nielen vo svete ale aj u nás. Napriek tomu, že od jeho smrti upl-
nie už 110 rokov, jeho nasledovatelia - saleziáni pokračujú v jeho die-

le Malej. V 120 krajinách sveta ich dnes pracuje viac ako 38 000. Aj u nás vo
viac ako dvadsiatich saleziánskych mládežníckych strediskách - oratóriach,
kde nechýbajú ihriská, klubovne, ale ani kaplnky, sa každodenne stretávajú ti-
sícky detí, mládeže, vysokoškolákov so saleziánmi, aby spolu dokázali preži-
va* kres*anskú vieru v láske, radosti a solidarite. A to všetko od Bratislavy až
po Humenné.

Nádej pre Slovensko
Pred štyrmi rokmi sa zrodila v hlavách mladých myšlienka, že by bolo cel-

kom vhodné zorganizova� ve9ké spoločné stretnutie všetkých salezián-
skych stredísk. Tak sa zrodila Festa (po slovensky sviatok, slávnos�). V ro-
ku 1994 sa prvýkrát zišlo v Žiline asi 1 200 mladých 9udí, o dva roky to už
bolo asi 3 000 9udí. Tento rok prišlo 4 300 mladých zo všetkých kútov Slo-
venska. Všetko sa začalo už v januári prípravou. Každý, kdo sa rozhodol na
tejto slávnosti zúčastni�, dostal vo svojom stredisku, každý mesiac obálku s
materiálmi, o ktorých mladí vo svojich spoločenstvách spolu diskutovali. Na-
vyše každému sa ušla adresa s menom neznámeho človeka z iného stre-
diska, s ktorým si mohol vymeni� poh9adnicu, ale najmä sa s ním stretnú� a
zoznámi� na Feste.

Deň „D“ vypukol 
v sobotu 19. septembra, keL sa nieko9ko tisíc mladých 9udí stretlo  na žilin-

skom námestí Andreja Hlinku, domáci evidentne nič nechápali.
Pódium, hudba, transparenty, ve9a 9udí, ale

nebola to žiadna
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predvolebná kampaň politickej strany. Títo mladí 9udia prišli robi� „kampaň“ To-
mu, ktorý je Cestou, Pravdou a Životom. Z pódia zneli spirituály, svedectvá
sleziánskych misionárov a misionárok zo Sibíri a Albánska, ako aj od provin-
ciála don Ernesta Macáka. Vytvoril sa priestor aj na neformálne stretnutia,
rozhovory, či raňajky. Vzápätí sme sa na chví9u rozdelili a tromi cestami sa
pobrali do športovej haly. Každá vetva bola svojim spevom a vystupova-
ním pre „domorodcov“ svedectvom, výzvou, aj pozvaním. Po príchode do
haly nasledovala sv. omša, no tá sa nestihla ani poriadne rozbehnú�,
keL neznámy „dobrodinec“ zavolal do športovej haly: „V hale je bom-
ba!“ Nečakaný vo9ný čas sa využil na h9adanie svojich „listových“ part-
nerov, na kus reči, obed, či relax na slniečku. Skrátka pohoda. Po pre-
hladke haly policajtami, ktorí pochopite9ne nič nenašli, sa popoludní
konečne rozbehol spoločný program. Pri sv. omši sa mladým pri-
hovoril radca pre krajiny Východnej Európy P. Albert van Hecke.
Prítomných vyzval, aby v dnešnom svete šírili don Boscovú lásku
a solidaritu. „Dnešný svet nepotrebuje kres�anov-rádioamatérov.
Potrebuje ve9ké a silné TV vysielače s 24 hodinovým progra-
mom Ducha Svätého. Tými máte by� vy a my saleziáni vám pri
tom chceme pomáha� a sprevádza� vás.“ Po omši nasledo-
valo to, čo si jednotlivé strediská pripravili pre ostatných: di-
vadlo, pantomíma, klauniády, no najmä hudba, tanec a
spev. Rados� dominovala aj na ceste domov. Vlaky boli pl-
né spevu, ba aj tanca. A jej posledné iskierky dohasínali
neskoro v noci, keL už všetci doma zaspávali s pocitom,
že Festa bola vynikajúca, úžasná a per-
fektná, no skrátka bom-
bová!
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Jeseň tohto roku sa nesie v Bratislave v znamení
muzikálu. Pražského Drakulu a brnenskú West
Side Story dopĺňa Krá9 Dávid, ktorý má svoj pô-

vod na javisku tunajšej Novej Scény. To čím tento mu-
zikál najviac upúta, je jeho slovenský pôvod. VLaka
autorskému triu – dubo Horňák (hudba), Jožo Urban
(libreto) a Jozef Gombár (réžia) sa podarilo 21. rokov
po uvedení Cyrána z predmestia (mimochodom jeho
nahrávka sa nedávno opä� objavila v stojanoch hu-
dobných predajní a určite stojí za vypočutie) opä� pre-
miérova� originálny slovenský muzikál. 

Biblia nie je trhací kalendár
Fakt, že slovenskí tvorcovia siahli po biblickom

námete, nie je vôbec prekvapujúci. Stačí si len uve-
domi� obrovský úspech Evanjelia o Márii a Jozefa
s jeho zázračným farebným pláš�om na Novej scé-
ne, či muzikál Jesus Christ Superstar (JCHS)
v pražskej Spirále. Biblické námety aj dnes pri�ahu-
jú divákov. Je celkom pochopite9né, že muzikálový
žáner si vyžaduje určité úpravy príbehov motivova-
ných Knihou kníh. Mieru štylizácie však autori neod-
hadli správne. Väčšina divákov, ktorí aspoň trochu
poznajú Bibliu, má celkom oprávnené pochybnosti o
pravdivosti charakteru niektorých postáv. Zatia9 čo
muzikálová Betsabe je milujúcou manželkou, ktorá
je viac veriaca ako jej manžel Dávid, dokonca sa
obetuje za Jeruzalemčanov a dobrovo9ne sa vydá
do rúk Absolóna (akási kombinácia Rút a Judity),
Kniha Krá9ov sa o nej zmieňuje len trikrát: keL sa
dobrovo9ne podvolí hriešnej žiadosti Dávida, keL ide
Dávidovi oznámi�, že s ním čaká die�a (čo znamená
koniec jej manžela Uriáša, lebo inak by ju mohol da�
ukameňova�) a tretíkrát keL oroduje u zomierajúce-
ho Dávida za nástupníctvo ich syna Šalamúna na
úkor oprávnených Dávidových potomkov. KeLže sa
Betsabe zmenila z vypočítavej cudzoložnice na mi-
lujúcu a obetavú manželku, musel úlohu zloducha
(doslova) prevzia� chudák Uriáš. Tento statočný,
obetavý vojak a pod9a Knihy krá9ov hrdina, sa stáva
v muzikáli zákerným duchom, ktorý sa túži pomsti�
Dávidovi. Načo tieto eskapády?! Mám silný dojem,
že pre úspech muzikálu autori potrebovali obsadi� aj
ženské hudobné hviezdy či hviezdičky a na to po-
trebovali ve9kú ženskú postavu. Fakt je, že Biblia
(vari s výnimkou Ježišovej matky) takú postavu ne-
poskytuje. Ani to však autorov neospravedlňuje.
VeL aj Andrew Lloyd Weber a Tim Rice (autori Jo-
zefa a JCHS) sa vo svojich dielach takýchto „úprav“
nedopustili. A to sú veru iní majstri!

Drvivý nástup mladých
Autori tieto nedostatky však dokázali vykompenzo-

va� v samotnej inscenácii. Výborná hudba, staroveko-
súčasné kostýmy, striedme, ale efektné stavby – toto
všetko pomohlo sprítomni� udalosti staré nieko9ko tisíc
rokov. A najmä mladí herci a tanečníci, ktorí dostali šan-
cu, dokázali tento príbeh vyrozpráva� presvedčivo a
nadšene. Na NS pripravili tri alternácie – obsadenia:
dve sú hos�ujúce (hviezdne) a jedno z vlastných sólis-
tov. Prvý rok budú dominova� hostia. Takže aspoň pár
slov k nim. V prvej alternácii vynikajú dve súčasné naj-
jagavejšie hviezdy slovenského muzikálu - Katarína
Hasprová (ví�azka Bratislavskej lýry 97, účinkovala
v brnenskej West Side Story, pražskom aj bratislav-
skom Drakulovi, v pražských Hair, a na NS v Jozefovi)
a Peter Slivka (Evanjelium o Márii na NS, košický Cy-
ráno z predmestia a Judáš v pražskom JCHS). Svoje
party Betsabe a Dávida zvládajú herecky aj spevácky
vynikajúco a suverénne. Ich výkon je zážitkom. V dru-
hej alternácii sú dve ve9ké prekvapenia. Pozitívnym je
Marta Potančoková v úlohe Betsabe. Ve9mi citovo a
jemne poňatá Betsabe v jej podaní, spolu s príjemným
hlasom potešia diváka. Podstatne horšie je to s Dávi-
dom v podaní Doda Dubána. Jeho Dávid je slabý, zú-
falý, zakomplexovaný. Aký to rozdiel oproti Slivkovému
tvrdému a vznešenému krá9ovi! Spevák Tublatanky a
Money Factoru dopláca na úplnú absenciu hereckej a
pohybovej prípravy. Navyše má aj problémy s niektorý-
mi čas�ami svojho speváckeho partu. Na NS sa zrejme
dos� nepoučili s haberovsko-Lurindovskej anabázy...
Duch Uriáša patrí Stanovi Královi a Csongor Kassaio-
vi (RND). Táto postava pôsobila na mňa umelo a nere-
álne, a keLže sa herci nemali (vzh9adom na biblický
podklad) o čo oprie�, napriek ich snahe je tento duch
dos� nevýrazný (a to ide vlastne o rozprávača príbe-
hu!). Ďalšou dvojicou postáv, kde mladí naplno pre-
svedčili sú postavy Absolóna, odbojného Dávidovho
syna a Jozueho, Dávidovho verného generála. Stano
Slovák aj Andrej Štermenský výborne vystihli sebave-
domého a vzpurného následníka trónu. Obaja sú vý-
borní speváci, tanečníci aj herci - nádeje slovenského
muzikálu. Vojensky strohého a bezvýhradne oddané-
ho Jozueho stvárnili Zbyňo Džadoň a Mojo Caban
(RND), ktorý je spevácky asi najsuverénnejším na ja-
visku. Absolvent operného spevu sa veru nezaprie...
Vo ved9ajších úlohách vodcov jeruzalemskej luzy
(zberby) sa predstavili Martin Hudec (Gát) spolu s go-
spelovou hviezdičkou Janou Daňovou (Rút). Pozor-
nos� si zaslúžia aj tanečníci. NS dlhé roky trpela na ve9-
mi „chudokrvný“ výkon baletu. Tentoraz angažovali

muzikál na
slovenský spôsob



mladú tanečnú skupinu Kabaret spolu s jej choreografkou Šárkou On-
drejkovou a urobili ve9mi dobre. Už nejde len o balet, ale o plnokrvný scé-
nický tanec, v ktorom sa tanečníci stávajú priamymi účastníkmi deja a
partnermi hercov a spevákov. Zaujímavos�ou je, že autor hudby - kláve-
sista skupiny Elán dubomír Horňák, poveril hudobným naštudovaním
Ivetu Viskupovú, ktorá je Lalším gospelovým protagonistom tohto pred-
stavenia (Iveta je dirigentkou slovenských Continental Singers). 

ChoQte na to, stojí to za to
Pokia9 poslúchnete túto radu, uvidíte zaujímavé predstavenie

v podaní mladých talentovaných hercov, spevákov a tanečníkov,
ktoré pripravili mladý režisér, choreografka, dirigentka. Ich vek sa
väčšinou začína číslom 2 a u tých nieko9kých tridsiatnikov vek ani
nepostrehnete. Už z tohto je jasné, že predstavenie je určené naj-
mä mladým 9uLom, preto sa Krá9 Dávid stal na Slovensku takmer
mládežníckym muzikálom v najlepšom zmysle tohto slova.

Roman TARINA
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Minirozhovor s Janou
Daňovou (postava Rút)
ND: Máš za sebou vydarený rok.

Vydala si sólové CD, spievaš na kon-
certoch účinkuješ v muzikáli. Si spo-
kojná, alebo máš ešte Qalšie plány?

JD: V prvom rade chcem poLa-
kova� Pánu Bohu, že mám okolo
seba partiu správnych 9udí. Bez
nich by som to nedokázala. Uvidí-
me, čo sa nám ešte spolu podarí...

ND: Tvoje nové piesne vyvolávajú
dojem, že sa z nich vytratilo gospelo-
vé posolstvo...

JD: Moja viera sa prelína celým
životom. Nové CD som sa snažila
urobi� tak, aby oslovovalo aj veria-
cich, aj neveriacich. H9adám cestu,
ktorou by som oslovila aj tých, ktorí
ešte cestu k Bohu nenašli. Chcem
privies� poslucháčov k tomu, aby
h9adali Pravdu, ktorá je v textoch
piesní tak trocha zašifrovaná. Kto
má srdce na správnom mieste ten
ju určite nájde.  

ND: Ako hodnotíš svoje učinkova-
nie v muzikáli Krá? Dávid?

JD: Muzikál je pre mňa fascinujú-
ca zábava. Je tam spolu všetko, čo
mám rada: tanec, spev aj herectvo.
Navyše táto divadelná forma doká-
že oslovi� najširšie vrstvy. Teším sa,
že je pôvodný a slovenský, a že
práve v takomto muzikáli môžem
účinkova�. Moja postava je menšia,
ale celkom dôležitá, no aj ve9mi ná-
ročná. Je totiž tanečno-spevácka.
Teda viac tanečná ako spevácka.
Takže som si mohla aj z chuti za-
tancova�.

ND: Čomu by si sa chcela v bu-
dúcnosti hlavne venovaC: žurnalisti-
ke, herectvu, spevu?

JD: Bola by som rada, aby spev
bol mojou profesiou, ale aj koníč-
kom. Robi� profesionálne to, čo ma
baví, je najväčší dar. Ale všetko je
tam hore v Jeho rukách. Takže
modlím sa a uvidím.
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Skôr ako rozanalyzujeme nejaké literárne dielo, pý-
tame sa ako vzniklo, zaradíme ho do historických
súvislostí, sledujeme jeho vznik. Podobne je to pri

čítaní Biblie. Pýtame sa teda: Ako vzniklo Sväté Písmo?
Ko0ko rokov to trvalo? Ako vyzerali jednotlivé etapy vzni-
ku? Kto bol autorom, jeden či viacerí?

Starý zákon
I.etapa: dejiny

Súčasný text Svätého Písma je ovocím práce množ-
stva 9udí, ktorí žili v rozmedzí zhruba 2000 rokov. Písmo
ale nie je plodom a výtvorom 9udskej fantázie. Pri pra-
meňoch biblického rozprávania ležia skutočné dejiny,
ktoré sa Božím pôsobením stávajú dejinami spásy. Nie je
to však história, ako ju poznáme zo stránok školských
učebníc. Dejiny, ktorých sa dotýka Biblia, si všímajú Bo-
žie pôsobenie a intervencie. Izraeliti si všímali a pozoro-
vali ako ich v každom úseku dejín vedie Boh a zažívali je-
ho pôsobenie vo svojom živote.

K9účovými udalos�ami, z ktorých pramení dnešný text
Svätého Písma, sú životné cesty Abraháma (okolo roku
1800 pred Kristom), udalos� vyslobodenia z egyptského
otroctvav spojitost s uzatvorením Zmluvy pod Sinajom
(okolo roku 1200 pred Kristom).Obidve udalosti zinicio-
val sám Boh. On povolal Abraháma z Chaldejského Úru
a poslal ho do Kanaánu. On mu s9úbil krajinu a v nej po-
tomstvo, ktoré sa nedá ani spočíta�. Boh z vlastnej ini-
ciatívy vyviedol Izraelitov a uzavrel s nimi zmluvu. On
z nich urobil svoj 9ud.

Biblia však nerozpráva dejiny faktu, ako to poznáme
v dnešnej literatúre my.  Izraeliti žijúci mnoho rokov po
historických udalostiach, ich túžia s pomocou Ducha
Svätého interpretova� vo svetle udalostí, ktoré prežíva-
jú vo svojej súčasnosti. Potomci Abraháma a tých, kto-
rí putovali štyridsa� rokov po púšti, verili že v �ažkých
životných skúškach, ktoré prežíva ich národ môže tak
ako to robil Boh ich otcom pomáha� aj im. Je potrebné
len vráti� sa k tomu čo prežívali ich otcovia a teda tre-
ba o týchto udalostiach a divoch rozpráva�. Robili to
stovky rokov počas slávenia paschy a na liturgických
zhromaždeniach.

II.etapa

Takto vznikala ústna tradícia, hovoriaca o udalostiach
zo života Izraela, ovplyvnená situáciou 9udí, ktorí ju roz-
právali. Stopy tohoto prístupu k dejinám svojho národa
môžme vidie� v nieko9kých správach o tej istej udalosti.

T i e t o
rozpra-
vy ma-
j ú
mnohé
b o d y
spoloč-
né. To
svedčí
o tom,

že pri ich prameni bola jedna historická udalos�. Roz-
diely vznikli pri odovzdávaní tradícií v rozličných pod-
mienkach a historických situáciách.  Čítajúc s Božou
pomocou, stále nanovo svoje dejiny, si  synovia Izraela
dávali otázky týkajúce sa všetkých 9udí: Odkia9 sa tu
vzal človek? Čo je zlo a odkia9 pochádza? Aký je zmy-
sel 9udského života? Ako sa môže človek oslobodi� od
zla? Postupne 9udia inšpirovaní Bohom začali na tieto
otázky odpoveda�, tvoriac ústne tradície o stvorení sve-
ta jediným Bohom, o raji, páde človeka. Tradície, ktoré
vznikli neboli plodom 9udskej fantázie. Izraeliti pravdy o
Bohu, človeku a o svete „čítali“ vo vlastnej histórii.
V rozprávaniach, ktoré tvorili ukázali Boha takého, aké-
ho poznali pri svojom štyridsa�ročnom putovaní po púš-
ti. Toto neustále prehlbovanie histórie vlastného národa
nebolo výlučne 9udským dielom. Proces ktorý opisuje-
me sprevádzala stále Božia inšpirácia, vLaka ktorej
mohli objavova� skutočný zmysel dejín. 

Takto vznikli ústne tradície, ktoré si odovzdávali z poko-
lenia na pokolenie. Postupne ich dopĺňali, spájali, modifi-
kovali. Asi v 12. storočí pred Kristom ich začali zapisova�.
V týchto tzv. „malých formách“ zapisovali nielen interpreto-
vané dejinné udalosti, ale tiež napríklad takto zaznamená-
vali pod vplyvom Ducha Jahwe skomponované príslovia,
myšlienky slávnych mudrcov, v liturgii používané piesne a
žalmy. Takýmto spôsobom vznikali didaktické knihy Staré-
ho Zákona. Iné časti textov Starého Zákona tvoria zazna-
menané zjavenia, videnia, slová a predpovede, v ktorých
Jahwe prostredníctvom prorokov zjavoval svoju vô9u, na-
pomínal vyvolený národ a povzbudzoval ho k vernosti.
Prorocké knihy teda nevznikli odrazu. Najprv sa objavova-
li „malé formy“, ktoré sa spolu s ústne odovzdávanou tra-
díciou stávali materiálom neskoršie spracovaným redak-
tormi. Proces, o ktorom je reč, teda ústnu tradíciu a za-
znamenávanie tzv. „malých foriem“,  môžme datova�
zhruba do  rokov 1800 pred Kristom (Abrahám) až 586 –
538 pred Kristom (babylónske zajatie).

III. etapa

Tre�ou etapou vzniku biblických kníh je definitívna re-
dakcia materiálu. Redaktori po babylónskom zajatí (538
pred Kristom) nespájali jednotlivé formy náhodným spô-
sobom. Ich cie9om nebolo vytvori� chronológiu udalosti.
Vytvárali celok pod9a dobre premyslených plánoch, teo-
lógie. Ich práca bola zároveň pod vplyvom Božej asis-
tencie. Najskôr bol zredigovaný Zákon (Tora), potom
Proroci (Nebiim) a na konci ostatné spisy (Ketubim).

P.B.

Ako vzniklo 
Sväté Písmo ? 



Cez letné prázdniny si dovolilo predsedníctvo
zruženia DOM absolvova* zaujimavú cestu
do krajiny, kde  hovoria po slovensky (my

však pod0a nich hovoríme po slovački) – áno bolo
to Slovinsko. A prečo krajina otrokov? Nuž preto,
lebo die*a sa v slovinštine povie otrok. Slovák tu
má pri poh0ade na informačné tabule pocit, že ot-
rokárske zriadenie ešte stále neskončilo na sme-
tisku dejín. Krajina to je však pekná, v istých cha-
rakteristikách až ve0mi blýzka Slovensku. Sever le-
mujú vysoké hory – Julské Alpy (2814 m.n.m.) a na
juhu sa zas môžte slni* na plážach Jadranského
mora, či obdivova* krásy  jaskýň, ktorých tu je po-
žehnane.

Cie9om cesty bolo viac spozna� organizáciu
Mladinski ceh v Ljubljane, prácu saleziánov v Slo-
vinsku a vôbec iné mládežnícke organizácie v tej-
to krajine. Mladinski ceh je štruktúrou a cie9mi ve9-
mi podobná DOM-ke, ve9mi úzko spolupracuje so
saleziánmi, pomáha pri organizovaní a financova-
ní mládežníckych aktivít. Bolo nám prezentova-
ných nieko9ko aktivít tejto ve9mi aktívnej organizá-
cie, z ktorých nás ve9mi zaujal tzv. „Bus veselja“.
Je to autobus prerobený na „oratko“. Vo vnútri je
stolný futbal, spoločenské hry, audio, video a nie-
ko9ko miest na sedenie. Súčas�ou výbavy sú ho-
kejbalové bránky, hokejky a bedmintonové rakety.
Tento autobus má presne určené kde, v ktorý deň
v týždni je a denne ho navštevuje okolo 60 mla-
dých z okolia pôsobenia. Je to ve9mi zaujímavá a
účinná forma práce s mladými, vo svete známa

pod názvom „Street work“. Nako9ko u nás takéto
nič nie je, zaujímali sme sa i o možnos� vysla� zo-
pár absolventov Školy animácie na „skusy“ do
Slovinska. 

Slovinci zdá sa používajú všetky možné dopravné
prostriedky na svoju prácu. Ďa9ším saleziánskym
„centrom“ bol totiž železničný vagón, ktorý bol tiež
prerobený na oratko umiestnené nie na stanici ale
pozor – na lúke neLaleko panelákov. Bolo to jedno-
duché a lacné „postavenie“ vysunutého centra tento
krát však už nie mobilného, kedže kolajnice nikam
neviedli (žeby ich vytrhali indiáni?). 

Ďalšou zaujímavou akciou bol detský tábor or-
ganizovaný saleziánmi. Bol to tábor pre deti
z ústavov a z rozpadnutých rodín. Deti sú rozde-
lené do skupín, ale vo vo9nom čase sa po tábo-
re „potulujú“ animátori, ktorí sú zodpovední za
jednotlivé sekcie. Jeden má na starosti futbalové
ihrisko, iný priestor na hranie, atL. V praxi to
znamená, že animátor, ktorý sa stará o gitaru, sa
počas celého tábora nevenuje ničomu inému iba
hraniu na gitare. KeL niekde viazne program, on
„nabehne“ a má za úlohu „roztoči�“ to. Tiež tu je
animátor – salezián, ktorý keL vidí, že niekto je
opustený, alebo ho niečo trápi, nadviaže s ním
nenútený rozhovor a snaží sa ho povzbudi�. 

Videli sme tu ešte saleziánsku školu, školu ani-
mácie, ale stihli sme i výlet do Julských álp a nieko9-
ko túr. Niektorí sme si neodpustili kúpanie v hor-
ských jazerách, dievčatá zasa slnenie pod slovin-
ským slnkom. Návšteva mala pre nás význam
hlavne z h9adiska rozbehnutia nových DOM-kár-
skych aktivít, ako už spomínaný street work, alebo
organizácia spoločných výletov a táborov.

Richard Pospíšil
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Slovinsko –
krajina „otrokov“

Najvyšší vrch Slovinska – 2864 metrov vysoký Triglav,
vpredu chata Triglavski dom vo výške 2515 metrov
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HUDBA
DDCC  TTAALLKK  
Live in concert: Welcome To The Fre-
ak Show,
CD a MC, Fore Front 1997,  78 min.

Traja chlapíci Toby McKeehan,
Kevin Max Smith a Michael Tait
známy pod menom DC Talk sa po-
hybujú po amerických gospelových
pódiach už takmer 10 rokov. Za ten
čas nahrali 4 albumy, za ktoré zís-
kali 2 ceny Grammy a 2 platinové
platne. Počty ich predaných CD sa
rátajú v miliónoch kusov a priemer-
ný počet divákov na jednom ich
koncerte je väčší, ako počet divá-
kov, ktorí navštívili všetky ročníky
našich dvoch najväčších gospelo-
vých festivalov trnavského Lumen-
u a Verím, Pane dokopy. Dnes sú
považovaní  za absolútnu špičku v
rockovej muzike  a to nielen v go-
speli. KeL v októbri roku 1995 do-
končili svoje album Jesus Freak,
vyrazili na ve9kolepé megaturné
„Jesus Freak Tour“. A práve na-
hrávky z týchto koncertov vydali o
dva roky na svojom prvom živom
albume. Čo ponúka? 16 výborných
piesní, z nich je väčšina z albumu
Jesus Freak (1995), nieko9ko z al-
bumu Free At Last (1992) a jedna z
Nu Thang (1990). Okrem toho je tu
aj beatlesovka Help!, ktorou kon-
cert začína a cover verzaia  jednej
skladby od R.E.M. O žánri sa v prí-
pade DC Talk hovorí ve9mi �ažko.
Sú totiž vynikajúci muzikanti, ktorí

dokážu komponova� a hra� nielen
tvrdé hard-rockove nárezy, ale aj
klasický rock´n roll, grunge, rap, či
soul. Chlapci oslovujú publikum nie-
len svojou hudbou, ale aj textami, či
komunikáciou s publikom medzi
pesničkami. Práve toto je ich Posol-
stvo. Posolstvo slušných kres�anov
(písmená DC znamenajú – Decent
Christian), alebo ak chcete Ježišo-
vých bláznov, či pošetilcov (toto
české slovo lepšie zodpovedá an-
glickému freak). O kvalite albumu
hovorí aj fakt, že tento rok si z L.A.
neodniesli cenu Grammy len Ma-
dona, či All Saints, ale jeden zlatý
gramofónik sa v kategórii Best Go-
spel Rock Album ušiel práve za
Welcome to the Freak show aj
chlapcom z DC Talk. A na záver
dobrá správa: koncom roka sa mô-
žeme teši� na ich nový album.

MMááiirree  BBrreennnnaann
Perfect time
CD a MC, Word Records 1998,  43
min. 

Možno meno tejto speváčky
väčšine z vás nič nepovie, ale
mnohí určite poznajú írsku skupinu
Clannad. Tá ako prvá spojila írske
tradicionály spievané v galštine, s
éterickými vokálmi a zvukmi synte-
tizérov. Vznikol štýl nazývaný  cel-
tic music, ktorého najznámejším
predstavite9om je dnes zrejme
Enya (Máirina mladšia sestra). A
práve Máirin hlas dominuje na
všetkých 24 albumoch Clannad.
Navyše má za sebou aj dva sólové
projekty. Perfect Time je však jedi-
nečný tým, že je to kres�anský kelt-
ský album. Máire je kres�ankou už
8 rokov, ale až teraz sa pokúsila vy-
jadri� svoju vieru, hudobným žán-
rom, ktorý je často označovaný ako
new age. Proti tomu sa Máire ostro
bráni: „Celá keltská tematika bola
ukradnutá a zneužitá hnutím New
Age. Zneužili aj slovo príroda... Ale
keltská hudba je preto taká silná a
duchovne nabitá, lebo vychádza z
kres�anského života Keltov. Práve
to je dôvod, prečo sa hrá a počúva
už viac ako 1500 rokov. Je v nej
kus odkazu sv. Patrika, sv. Ambró-

za, či sv. Brigity, ale aj učencov a
misionárov, ktorí hlásali kres�an-
stvo po celej Európe.“ Album Jedi-
nečná chví9a jej dáva za pravdu. Je
to nádherná, pokojná oslava Boha.
Prelína sa v nej angličtina s galšti-
nou, vlastné texty so žalmami, Boh
s prírodou. „Zvuk Clannad sme vy-
tvorili sami. Počuli sme ho znie� z
hôr, údolí, stromov a oceánu. To
všetko stvoril Pán.“ – hovorí Máire.
Čo môže očakáva� od jej nového
albumu, mladá generácia, ktorá cí-
ti z keltskej hudby zvláštne duchov-
no? „Ve9a 9udí sa ma pýta, či som
druid, gnostik, či čo. Väčšinou ich
prekvapí, že som kres�anka. Mno-
ho poslucháčov sa snaží za tou
hudbou nájs� niečo viac. A dúfam,
že sa aspoň polovica z nich dosta-
ne k jadru - ku keltskej kres�anskej
tradícii, k Bohu.“

RRaamm  AAddoonnaaii
Ram Adonai
CD a MC, Rosa 1997, 46 min.

Po vydaní tohto albumu spôsobi-
la táto plzeňská kapela menšiu re-
volúciu na českej gospelovej scé-
ne. Pod9a počtu koncertov, preda-
ných nosičov, ale aj pod9a ankety v
časopise Tón sa im podarilo zosadi�
z piedestálu najob9úbenejšieho, aj
najúspešnejšieho interpreta skupi-
nu Oboroh. Čo pätica v zložení
Peggy Bečvář, Michal Homolka,
Dan Vilášek, Jirka Vinš a Honza Ti-
šer ponúka? Predovšetkým tvrdý
hardrockový, miestami až punkový



„nářez“. Plné sály teenagerov na
ich koncertoch jednoznačne doka-
zujú, že zvolili správne oslovenie.
VeL týchto mladých  9udí �ažko do-
káže zachyti� „tradičná“ gospelová
muzika (folk, Taize, či chvály....).
Ram Adonai však chce hlavne
evanjelizova�. Takmer všetky texty
piesní (autor Michal Homolka) majú
pôvod v Biblii, niektoré z nich sú
pretransformované do tvrdej súčas-
nosti (Párty, High society), ale je tu
aj protidrogové memento (Trip).
Chalani výborne zvládajú svoje ná-
stroje a dominuje najmä Peggyho
hlas a Michalova gitara. Nechýbajú
ani originálne nápady (začiatok a
koniec CD, úvody piesní High So-
ciety a Jesus is not dead). Ram
Adonai sme mohli vidie� a poču� už
aj na Slovensku. Vystúpil v máji na
festivale Lumen v Trnave. Pevne
verím, že aj na konzervatívnejšie
orientovanom slovenskom gospe-
lovom trhu si Ram Adonai našiel a
ešte nájde svojich poslucháčov. Tí
sa už koncom roka môžu teši� na
nový album Getsemane. Nezabud-
nite pri počúvaní tohto CD na upo-
zornenie z bookletu: Play it on ma-
ximum volume!!!

CCrreeddoo
Čo ma čaká...
CD a MC, LUX Communication
1998, 50 min.

Konečne! Takto si s ú9avou po-
vzdychli nielen členovia skupiny Cre-
do, ale aj stovky ich fanúšikov na au-

gustovom festivale Verím Pane v Ná-
mestove. Credo tu totiž predstavilo a
pokrstilo svoje „debutové“ CD. Nuž
veru dlhých 8 rokov koncertovania
Creda, počas ktorých sa títo muzi-
kanti stali doslova inventárom sloven-
ského gospelu, im trvalo, kým sa do-
pracovali k prvému albumu. A čo nás
čaká, keL spustíme CD? 12 piesní,
medzi ktorými nechýbajú už známe
hity (Čo ma čaká, Mám pár dní, Hlú-
pa nálada,....) ale aj 6 noviniek.
Okrem jednej má všetky piesne na
konte spevák skupiny Miki Michelčík,
ktorý väčšinu z nich aj otextoval. Pod
5 piesní sa podpísal Jožo Urban, zná-
my básnik, textár v pop-music a spo-
lutvorca muzikálu Krá9 Dávid. Práve
on sa stal krstným otcom tohto albu-
mu. Piesne sú nielen o láske, ale aj o
dnešnom svete, jeho uniformite, ego-
izme, či kríze ideálov. Všetci to ve9mi
dobre poznáme... Credo v zložení Mi-
ki Michelčík (výborný spev a akustic-
ká gitara), Rado Kuric (klávesy, spev
a vynikajúci frontman na koncertoch),
Dušan Kulich (elektrická gitara), Ras-
�o Kuric (basgitara) a Braňo Jelen
(skvelé bicie) ponúka poslucháčom
pekný melodický ale aj energický
rock, hraný „od podlahy“, jednoducho
a bez príkras. Nechýbajú originálne
hudobné nápady (konce skladieb Mi-
lióny hláv a Ružové okuliare). Credo
výborne zvláda živé koncerty a pri ich
vystúpení väčšina divákov opúš�a
svoje stoličky. Nie že by chceli odís�,
oni sa len presunú pod pódium kde
veselo „šantia“ a hlučne sa dožadujú
Lalšej piesne. Je tam jednoducho
„super“ atmosféra. Verím, že tú bude-
te ma� aj vy pri počúvaní ich CD. A
spoločne s vami dúfam, že na Lalší
album nebudeme musie� čaka� jed-
nu, či dve pä�ročnice.

DDaanniieell  HHůůllkkaa
Mise – speciál k turné
CD a MC, EMI 1998, 74 min.

Jeho cesta k úspechu je ako roz-
právka. Pred troma rokmi neznámy
operný spevák, ktorý spieval v mi-
mopražských divadlách, úspešne
absolvoval konkurz do nového pri-
pravovaného muzikálu. Mal síce len
alternova�, ale keLže hlavná hviezda
sa zranila pri nehode, na premiéru
nastúpil náhradník. Muzikál mal
úžasný úspech, a jeho hlavný pred-
stavite9 ešte väčší. Za dva a pol roka
ho videlo v Prahe viac ako milión di-
vákov a z neznámej tváre sa stala
hviezda prvej ve9kosti, ktorá pravde-
podobne čo nevidie� zosadí z trónu
starnúceho Karla Gotta. Reč je o
muzikáli Drakula a spevákovi Danie-
lovi Hůlkovi. Za svoj úspech nevLačí
len svojmu „éterickému“ zjavu (kto-
rým boduje najmä u nežnej časti
publika), ale najmä svojmu nádher-
nému hlasu – mäkučkému barytó-
nu. Jeho fantastický úspech na ja-
visku sa pokúsili producenti a autori
muzikálu prenies� aj do sveta pop-
music. A bol to ve9mi dobrý nápad.
Pripravili Danielovi 14 piesní - 8 no-
vých (polovicu napísali autori Dracu-
lu Karel Svoboda a Zdeněk Boro-
vec) a 6 prevzatých. Ide však o také
hity ako Vangelisov Conquest of Pa-
radise (Ráj), či Miserere známe z po-
dania Pavarottiho a Zucherra (Moje
Miserere), sú tu aj piesne od Lionela
Richieho (A� láska), Frederica Cho-
pina (Sníh), či Vladimira Cosmu
(Déš�, vůz a pláč). Čo je však na al-



bume najzaujímavejšie, sú texty.
Neby� roztopašnej piesne Holky a
diabolskej Pán démonů, mohli by
sme si myslie�, že ide o gospelové
album. Texty piesní Láskou svět
spoutej (netrpezlivo čakám, ktorý
gospelový zbor si z nej ako prvý
urobí svoj hit), Znít jak zvon polední
(vznikla pod9a znelky ČT), Moje Mi-
serere, či Ten právě příchozí (silný
pro-life text) majú silnejší gospelový
akcent, ako väčšina textov našich
gospelových interpretov. Z tohto
poh9adu ani neprekvapuje, že dva
zo štyroch bonusov, ktoré sú na
druhom vydaní Mise (to je práve
ten „speciál k turné“), sú Dvořákove
Biblické písně a boli nahrané počas
série Hůlkových vianočných chrá-
mových koncertov. Môžeme kon-
štatova�, že prienik Daniela na scé-
nu pop-music bol nadmieru úspeš-
ný. On  má totiž dve veci, ktoré
drvivej väčšine pop-hviezd chýba-
jú: nádherný hlas a vie spieva�. Dú-
fam, že nás čoskoro poteší Lalším
albumom.

KNIHA
MMiicchhaaeell  OO´́BBrriieenn
Apokalypsa
Triality 1998, česky, 296 strán

Thriler z cirkevného prostredia?
Čo je to za nezmysel?! Ale je to tak.
Táto kniha spĺňa všetky kritéria toh-
to žánru. Je v nej napínavý dej, kri-
minálne zápletky, nadprirodzené
úkazy, tajomstvá minulosti, ale aj
vzájomná náklonnos� dvoch 9udí.
Navyše autor je katolík a svoju Cir-

kev výborne pozná. Dej je situova-
ný do súčasnosti resp. ve9mi blízkej
budúcnosti. Svet stojí pred Lalšou
svetlou kapitolou svojej histórie. Jej
protagonistom je najmä Prezident
federácie európskych národov. Je
to schopný, inteligentný, vzdelaný
a ve9mi ob9úbený človek. Cirkev po-
maly, ale iste stráca svoje postave-
nie a dostáva sa na okraj všetkého
diania. V takejto situácii je do Vati-
kánu nečakane povolaný zo svojho
tichého kláštora na hore Karmel
v Izraeli páter Eliáš. Je to zvláštny
muž. Jeho vlastné meno je David
Schäffer. Je žid pochádzajúci z Var-
šavy. Ako chlapec zázrakom prežil
holocaust. Po vojne bol žalobcom
v Eichenmanovom procese a do-
siahol vysoké postavenie v štáte Iz-
rael. Keby nebolo tragédie jeho ro-
diny, ktorá ho priviedla ku konverzii
a do karmelitánskeho kláštora, zrej-
me by dnes bol prezidentom on.
Dostáva od sv. otca zvláštne pove-
renie. Má ís� za Prezidentom a odo-
vzda� mu pápežovo posolstvo. Pá-
pež ho totiž pokladá za Antikrista,
ktorý má prís� na svet pred koncom
vekov. Páter Eliáš sa pokorne púš-
�a do poslania. Na svojej ceste stre-
tá 9udí z rôznych vrstiev: politikov,
vedcov, vysokých cirkevných hod-
nostárov, vizionárov i charizmatikov.
Postupne sa však stáva sám obe-
�ou rozsiahleho sprisahania proti
Cirkvi. A práve keL je na konci svo-
jich síl a pokorený, vtedy sa stáva
najsilnejším... Román upúta čitate9a
najmä svojou autentickos�ou. V po-
stavách Pápeža a prefektov kon-
gregácii Stato a Dotrino spoznáva-
me Karola Wojtylu a kardinálov So-
dana a Ratzingera. Postoj
dnešných nadnárodných liberál-
nych inštitúcii k Cirkvi je nám ve9mi
dobre známy. A spôsoby mediálnej
manipulácie prekvapivo ilustrujú
nadpisy vystrihnuté z našich novín
a týždenníkov. Viac prezrádza� ne-
budem. Ale Cirkev je postavená na
skale, a nik ju nepremôže, ani keby
sa musela vráti� spä� do katakomb.
Najmä o tejto nádeji je táto vynika-
júca kniha.
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Poliak Krzystof
Zanussi, ví*az
ceny Zlatý Lev

v r. 1985 v Benátkach
za vynikajúce dielo Rok
znepokojeného slnka,
tentoraz prichádza s fil-
mom Brat nášho Boha.

Scenár Zanussiho filmu Brat náš-
ho Boha vznikol pod9a divadelnej po-
émy Karola Wojtylu. Film rozpráva o
živote Adama Chmielowského, po9-
ského vlastenca z obdobia vojny
s Ruskom v r.1863, ktorý sa potom
ako prišiel o nohu, venuje ma9be
v aristokratickej spoločnosti  a dezer-
tovaným. Po trumatickom stretnutí s
„malým otcom“ (Leninim) a mučivých
otázkach svojho svedomia, realizuje
svoje radikálne kres�anské rozhod-
nutie vstúpiac do konventu s menom
brat Albert. Uskutočňuje milosrden-
stvo pod9a zákona Lásky a spravod-
livosti, až kým nie je zastavený agre-
siou na Úrade pre cudzincov.

Adam Chmielowský, pozdvihnutý
k úcte oltárov r.1989 pápežom Jánom
Pavlom II., bol mimoriadnym zjavom,
žijúcim v protirečeniach svojej doby.

Autorovi filmu Krzystofovi Zanussi-
mu sme položili nieko9ko otázok:

Nako?ko formuje teologická citlivosC
tvoje rozhodnutia a diela ?

Pravdepodobne ja sám som jej vý-
sledkom. Mojim cie9om v živote je do-
siahnu� š�astie a toto sa pre mňa stá-
va všetkým. Chcem by� š�astným a
pochopi�, ktoré okolnosti a rozhodnu-
tia môžu urobi� život lepším a š�ast-
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nejším. Treba však doda�, že pravé rozhodnutia nám po-
máhajú, lebo viera zjavuje pravdu. Ja sa zaujímam o
osoby, ich charakteristiky a situácie, v ktorých sa snažím
objavova� a skúma� možnos� 9udí, aby sa stali š�astnými.

Nemusia to by� nevyhnutne len úspešní 9udia. Po-
znám množstvo neurotických úspešných 9udí, u ktorých
h9adanie š�astia nemalo úspech. Napríklad, ak by sa mi
naskytla možnos� natáča� film o princeznej Diane alebo
o Matke Tereze, vybral by som si Matku Terezu. A ak by
som bol nútený natáča� film práve o princeznej Diane,
pýtal by som sa: V ktorých svojich rozhodnutiach sa
zmýlila? Prečo sa stala symbolom utrpenia? 

Vo filme Brat nášho Boha sú spravodlivosC a láska
často v kontraste.

Autor diela je Ján Pavol II. Ja musím rešpektova�
všetky jeho myšlienky. Vo Wojtylovom názore na svet
má spravodlivos� 9udský rozmer, zatia9 čo láska meta-
fyzický. Takže ona má absolútnu prednos�.

Môžme  povedaC, že spravodlivosC, o ktorú sa snažíme,
sa realizuje. V akej miere?

Myslím, že dnes je tu snaha zameni� svedomie  za
kódex zákonov. No to je degradácia človeka, pretože
on sa musí predovšetkým odvoláva� na svoje dobre
rozvinuté a fungujúce svedomie.

Tvrdíš, že každý z nás musí h?adaC šCastie a že ono sa
nachádza aj v skrytom živote. Ale mladí si často zamie-
ňajú úspech so šCastím. Čo je na tom pravdy? 

Nepopieram, že úspech by mohol by� jeden z dôleži-
tých prvkov š�astia. Peniaze znamenajú , že sme užitoč-
ní, že robíme dobrú prácu, ale existuje aj druhá dimenzia

š�astia. Hlbšia ako úspech. Nachádza sa na duchovnej
úrovni lásky, pokoja a čistého svedomia. Ak sa darí skom-
binova� všetky tieto prvky, vyrastie harmonický človek.

Ako môže dosiahnuC mladý človek túto harmóniu?

Skúmaním sveta a seba samého, vyhýbajúc sa extré-
mizmu, ale aj vlažnému životu, ktorý nie je schopný člove-
ka pohýňa�. Toto sú dve najväčšie nebezpečenstvá pre
mladých:  prvé zamestnáva až po taký bod, že mladí sa stá-
vajú fanatickými pre hociakú vec, peniaze, úspech či nábo-
ženstvo. Ale náboženstvo fanatikov je vždy okypteným, nie
plnohodnotným náboženstvom. Druhé nebezpečenstvo
privádza mladého človeka do postoja povrchnosti a koho
sa zmocní, ten sa stáva podpriemerným človekom.

Vo filme ale aj v živote si ve?mi kritický k ideológiam.

Je to pravda. Ve9a som trpel pre marxistickú ideoló-
giu. Myslím, že v tomto storočí, ktoré prežilo pád a ko-
niec ideológií, sa príliš preceňoval rozum. On je jeden
z nevyhnutých prvkov, ale nemá absolútnu či poslednú
hodnotu. Od iluminizmu po dnes sme postavili intelekt
na prvé miesto, stratiac pritom z doh9adu harmóniu
existencie. Je úžasné, že Karol Wojtyla už pred 50 rok-
mi vrhol tento varovný výkrik proti hegemónnej moci ro-
zumu a vytušil jeho deštrukčnú moc proti 9udskej har-
mónii. Chcem pripomenú�, že civilizácia s príliš ve9kým
mozgom a malým srdcom nie je pre 9udí.

Drahý Kryzsztof, tento rok sme na festivale v Benát-
kach videli mnoho filmov. Dejovú liniu v nich tvorí nasilie
a sex. Čo si o tom myslíš? 

Strach mi nenaháňa samotné násilie a sex, ale spô-
sob akým sa prezentujú. Aj v Shakespeareových die-
lach boli tieto dva prvky dos� prítomné, no on ich pred-
stavuje spôsobom dostatočne prehĺbeným a 9udským.
Dnes sú sex a násilie nehumánne. Toto nám škodí. Nie
skutočnos� že existujú. Pretože láska a smr� sú večný-
mi témami umenia každej kultúry a jazyka.

Čím sa zaoberáš v súčasnosti?

Pripravujem ve9a divadelných hier, ale aj televíznych
programov. Nedávno som nakrúcal pre televíziu cyklus
siedmych príbehov o mladých v dnešnom Po9sku. Dú-
fam, že ich uvidíte aj v zahraničí. Okrem iného realizu-
jem kinematografické projekty v Amerike a vo Fran-
cúzsku a tieto mi zaberajú väčšinu času.

Ďakujeme za rozhovor.
Z časopisu Nuove Dimensioni spracoval   Jozef Gerber

nášho  Boha
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V ítam vás, ktorí si radi lámete hlavu „zby-
točnými" problémami. Nezabúdajme
však, že problém, ktorého riešenie náj-

deme teraz, neskôr v živote už po0ahky vyrieši-
me. VeM taký Les zabúdania je navyspytate0ný,
človek ani nevie ako a už je v ňom. Tak to teda
skúste:

Alenka v lese zabúdania
KeL Alenka vošla do Lesa zabúdania, nezabú-

dala všetko, iba niečo. Často zabúdala, ako sa
volá a asi najviac zabúdala, ktorý deň v týždni
práve je. Do Lesa chodili tiež Tydliták a Tydlitek.
Sú to zvláštne storenia. Jeden z nich každý pon-
delok, utorok, stredu klame a ostatné dni v týždni
hovorí pravdu. Druhý klame vždy vo štvrtok, v pia-
tok a v sobotu, ale v ostatné dni v týždni hovorí

pravdu. Alenka ale nemala ani po-
tuchy o tom, ktorý z nich kedy

hovorí pravdu a kedy klame. A
aby to bolo všetko ešte zamo-
tanejšie, obaja bratia sa tak
podobali, že ich Alenka od se-

ba nerozoznala, jedine keL ma-
li svoje límčeky s vyšitým me-
nom, čo bolo zriedkakedy.
Takže pre Alenku to bola situ-
ácia ve9mi zamotaná. Tu je

pár príhod, ktoré Alenka zažila s
Tydlitákom a Tydlitkom.

1. úloha:
Raz Alenka stretla oboch bratov a tí prehlásili:
Prvý: „Ja som Tydliták.“
Druhý: „Ja som Tydlitek.“
Ktorý z nich bol vlastne Tydliták a ktorý Tydlitek?

2. úloha:
V iný deň toho istého týždňa bratia prehlásili:
Prvý: „Já som Tydliták.“
Druhý: „Ak je to pravda, tak ja som Tydlitek.“
Kto bol kto?

3. úloha:
Inokedy bratia prehlásili:
Prvý: 
(1) Ja klamem v sobotu. 
(2)  Ja klamem v nede9u.
Druhý: Ja budem klama� zajtra.
Aký bol deň?

4.  úloha:
Raz Alenka stretla oboch bratov. Prehlásili:
Prvý: „Ak som ja Tydliták, tak on je Tydlitek.“

Druhý: „Ak je on Tydlitek, tak ja
som Tydliták.“
Dá sa urči�, kto bol kto? Dá sa ur-
či�, ktorý deň v týždni bol?

Riešenia z minulé-
ho kola:
1.  Poklad je pod orechom.
2.  Obaja majú rovnaký plat -
99% z nástupného platu.
3.  KeL išiel Vševedko k
rieke mal 75 korún.

A to je odo mňa
nadnes všetko. Ča-
kám na vaše
správne odpove-
de.

Čaute! Vierka.
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Rádové sestry cestovali autom a došiel im benzín.
Išli teda do najbližšieho domu poprosi* o pomoc.
Hospodár sa rozhliadol po dvore a keMže nemal
nič lepšie po ruke, vzal nočník a napustil do neho
benzín zo svojho auta. KeM potom reho0nice pre-
lievali benzín z nočníku do svojho voza, zastavilo
pri nich auto, vodič ich chví0u pozoroval a potom
hovorí: „Sestry, vašu vieru by som chcel ma*!“

Kňaz si všimol, že jeden z jeho miništrantov stále
hovorí o detektívkach, ktoré práve číta.
- „To nič iného nečítaš?“ opýtal sa ho.
- „Nie“, priznal sa chlapec.
Kňaz mu požičal Nový zákon, aby si ho prečítal.
Za nieko9ko dní sa ho opýtal, ako sa mu páči.
- „Je to ve9mi napínavé,“ odpovedal miništrant.
„Práve čítam, ako je Ježiš pred Pilátom. Ale neho-
vorte mi, ako to dopadne!“

Po opätovnom zavedením tonzúr stratili že-
ny záujem o kňazstvo.
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VŠ Infoservis
Toto nie je kompletmý zoznam, sú tu

len informácie, ktoré sa nám podarili
zozbiera�. Ak viete o niečom, čo tu nie
je spomenuté a malo by by�, napíšte
nám, radi to uverejníme.

Banská Bystrica:
– Vysokoškolská sv. omšav utorok o

18 :00 a v nede9u a prikázaný sviatok
o 19:30 v katedrálnom kostole.

Bratislava:
– pondelok 20:00 – vysokoškolská sv.

omša v jezuitskom kostole (P. Ladi-
slav Csontos SJ)

– stretká pod9a fakúlt (info na VŠ sv.
omši)

– nede9a – sv. omše v UPC (Univerzit-
né Pastoračné Centrum) o 8:00,
11:00 a 22:00, utorok – piatok o
21:30, pred sv. omšou spovedanie

– štvrtok 19:19 – sv. omša pre mladých
z internátu EU – Horský park (a nie
len pre nich), kostol na Kalvárii

Košice:
– streda, vysokoškolská sv. omša o

19:00 u františkánov
– stretká po internátoch

Nitra:
– na internáte UKF je zriadená stála

kaplnka (nonstop otvorená)
– sv. omše su v nej v pondelok a uto-

rok o 20:30.
– zodpovedný: Ladislav Tóth SDB

Trnava:
– vš. sv. omša v jezuitskom kostole

v stredu o 19:30 (p. Hudáček SJ)
– stretká u jezuitov: utorok, štvrtok
– na internáte sú tiež stretká

Žilina:
– utorok o 18:30 sv. omša u saleziánov
– 2. sobota v mesiaci duchovná obnova
– v piatok spoločná adorácia v čase

19:30 – 22:30
– stretká: pondelok – štvrtok, sobota
– zodpovedný: P. Milan Fulla, SDB,

Rajecká 19, Žilina
Žilina – internát Ve0ký diel:
– sv. omša 20:00
– v ICM stretká
– zodpovedný: P. Ladislav Stromček

Tento infoservis sme pre vás pri-
pravili pod0a www stránky bratislav-
skej teologickej fakulty (http://
www.frcth.uniba.sk/). Ak máte niečo
zaujimavé radi to pridáme.

12.,19.,26. 11. 98 - 19:00 - Cyklus
prednášok Naše emócie - Čo s nimi
robi�? Prednáša P. Milan Bubák,SVD
UPC - Mlynská dolina, BA

14.11.98 - Akcia 620 - akcia s cie-
9om pomáha� osamelým 9uLom. 9:00
h pred Kostolom Nanebovzatia Pan-
ny Márie v Banskej Bystrici, 15:00 h v
Spišskej Novej Vsi pred farským kos-
tolom.

26.-29.11.98 - Rajecké Teplice; Sek-
cia pre mládež KpL KBS Vás pozýva
na Konferenciu o pastorácii mládeže,
na ktorej bude prednáša� Mons. Re-
nato Boccardo, predseda Sekcie pre
mládež Pápežskej rady pre laikov o
špecifikách pastorácie mládeže a
osobnosti animátora. Budú predstave-
né zahraničné modely pastorácie mlá-
deže. Predstavia sa mládežnícke hnu-
tia a iniciatívy zo Slovenska.      

20.-22.11.98 - Festival Halelujak98,
SD Cultus Nivy, Sú�ažná 18 (kino Ni-
vy), BA organizuje občianske združe-
nie Svetielko

23.11.98 - 18:00 - Sekty a nábožen-
ské združenia; Je reinkarnácia skutoč-

nos�ou? prednáška Ing.Andreja Bote-
ka; UPC - Mlynská dolina, BA

25.11.98 - 19:00 - Koncert rockovej
skupiny Message Memory; UPC -
Mlynská dolina, BA

28.11.98 - 19:00  - Prebudenie, DK
- Zrkadlový háj, Rovniankova 3, BA

7.12.98 - 17:00 - Praktické pred-
nášky pre katechétov: Vz�ahy kate-
chétu k učite9om a žiakom. Seminár-
na miestnos� RKFÚ Blumentál, BA

12.12.98 - Prievidza - Nádej, dar Du-
cha - Dom Charity, Sládkovičova 5 

19.12.98 - 18:00 - Vianočný Kon-
cert modlitieb a chvál, DK - Zrkadlový
háj, Rovniankova 3, BA

28.12.98-1.1.99 - Európske stret-
nutie mladých - Taizé,  Miláno, Ta-
liansko, Cena dopravy: 1500 Sk. Pri-
hlášky a informácie: Bakalari,
P.O.Box 62,  950 07 Bratislava 57,
tel./Fax: 07/396 622,      Uzávierka pri-
hlášok do 28.11.98

11.1.99 - 17:00 - Praktické prednáš-
ky pre katechétov: Ako vies� deti k
osobnému vz�ahu s Máriou. Seminár-
na miestnos� RKFÚ Blumentál, BA 

8.2.99 - 17:00 - Praktické prednášky
pre katechétov: Katechézy o Márii pre
I. stupeň. RKFÚ Blumentál., BA

21.2.99 - Košice, Mestská hala -
Moyzesova ulica; Evanjelizačné
stretnutie Komunity Jána Krstite9a 

In
fo

se
rv

is

Výsledky 122. kola Gospelparády
rádia Lumen, vysielanej 8.10. (vysie-
la sa každý štvrtok o 16:00 a reprízu-
je v sobotu o 1:00)

1. Amy Grant – If These Walls Co-
uld Speak

2. Credo – Čo ma čaká
3. Magdalen – Soul Child
4. LordYs band – Seriálová hitovka
5. Imperials – The trumpet of Jesus
6. Boanerges – Nové ráno, nový

deň
7. Tony Vincent – Reach Out

8. Lenka Bodnárová – Pre Teba ...
Ru9a

9. Jaci Velasquez – If This Word
10. Attack – So9 v prachu
11. Maire Brennan – The Big Rock
12. Mimicry – Brat František
13. Rick Wakeman – Stay With Me
14. Kéfas – Poklady
15. DC Talk – Between You And Me
16. Kompromis – Rána v dolinách
17. Newsboys – Shine
18. Ruach– Vždy malá nádej zostáva
19. Jacob’s Trouble – Milion Miles
20. Kapucíni – Nevítaný hos�

Zaujimavé WWW adresy katolíc-
keho sveta na internete:

Lux comunication: www.lux.sk;
Stránka katolíckej cirkvy na Slo-
vensku: www.rcc.sk; Nové Di-
menzie: www.kaplnka.sk/dimen-
zie; Rádio Lumen: www.lumen.sk
- vysiela aj naživo cez internet;

Bratislavské UPC: www.uniba.
sk/~upc; Virtuálna kres�anská ka-
plnka: www.kaplnka.sk; Seminár
sv. Gorazda: www.ksnr.sk; Ofici-
álna stránka Vatikánu: www.vati-
can.va; Saleziáni na Slovensku:
www.bosco.sk; Americká katolíc-
ka televízna stanica EWTN:
www.ewtn.com


